
مدیرکل حریم شــهرداری تهران در خصــوص آخرین وضعیت 
کنترل حریم پایتخت توضیحاتی ارائه کرد و گفت: پایش حریم 
پایتخت با تصاویر ماهواره ای صورت می گیرد که با این رصد نقاط 
تغییر کرده در حریم پایتخت، در اسرع وقت شناسایی می شود. 
علی اکبر فسایی در مورد وضعیت حریم پایتخت، افزود: در طرح 
جامع، تکمیل طرح راهبردی حریم پایتخت تکلیف شــده و در 
سال ۱۳۹۶ این طرح راهبردی توســط شورای عالی شهرسازی 
تصویب و ابلاغ شد. مدیرکل حریم شهرداری تهران با بیان اینکه 
بنا به دلایل مختلف استاندار وقت از ابلاغ طرح حریم خودداری 
می کند، تصریح کرد: اواخر سال گذشــته با رایزنی که با استاندار 

فعلی انجام شــد، طرح جامع راهبردی حریم پایتخت ابلاغ شد 
و با ابلاغ این طرح، حریم پایتخت مشخص شد که حریم ۵۹۱۷ 
کیلومتر مربع است که چیزی حدود ۹ برابر محدوده شهری تهران 
می شــود و به عبارتی دیگر در محدوده جنوب از پایین فرودگاه 
امام خمینی )ره( تا حریم شهرستان دماوند در شمال تهران جزو 
محدوده حریم پایتخت محسوب می شود. وی اضافه کرد: براساس 
قانون تقسیمات کشوری، حریم شهرها با توجه به قانون تعاریف، 
نباید از مرز تقسیمات کشوری عدول کند، یعنی به عبارت دیگر 
شهر تهران نباید از مرز تقسیمات کشوری خارج شود ولی استاندار 
با توجه به اختیارات قانونی که داشته این طرح را ابلاغ کرده است. 

فسایی درباره روش های صیانت از حریم تهران با بیان اینکه تاکنون 
بخش عمده ای از صیانت و پایش حریم تهران به صورت فیزیکی و 
بر اساس بازدید میدانی بوده است، اظهار کرد: در مرحله انعقاد دو 
قرارداد با یکی از دانشگاه های معتبر و همچنین سازمان جغرافیایی 
نیروهای مسلح در حوزه اســتفاده از تصاویر ماهواره ای و نظارت 
هوشمند هستیم. وی با تأکید بر اینکه سازمان جغرافیایی سامانه ای 
دارد که با توجه به رصد ماهواره ای هر دو هفته یکبار تصاویر خود را 
به روزرسانی می کند، تصریح کرد: با استفاده از این تصاویر می توان 
نقاطی که در حریم تهران تغییر کرده و افراد اقدام به ساخت وساز 
کرده اند را در اســرع وقت شناســایی کرد و همین مسأله سبب 
می شود که نظارت نیروهای شهربان و حریم بان به صورت هوشمند 
باشد و ناظر شهرداری با اطلاع و آگاهی بیشتر به محل تخلف برود.

محسنی اژه ای در نشست با جمعی از خیّرین حوزه کمک به 
خانواده زندانیان گفت: باید بســترهای بازگشت زندانیان به 
آغوش جامعه را فراهم آوریمو در این مسیر، وظیفه و مسئولیت 
اصلی برعهده دستگاه قضاســت. حجت الاسلام والمسلمین 
محسنی اژه ای، به مناســبت پنجم خرداد »روز ملی حمایت 
از خانواده زندانیان« طی ســخنانی در نشســت با جمعی از 
خیّرین حوزه کمک به خانواده زندانیان، ضمن تبیین و تشریح 
عوامل دخیل در بازاجتماعی شدن زندانیان، اظهار کرد: باید 
بسترهای بازگشت زندانیان به آغوش جامعه را فراهم آوریم و 
در این مسیر، وظیفه و مسئولیت اصلی برعهده ما در دستگاه 

قضائی است.
رئیس دستگاه قضا بیان داشت: زندان رفتن یک امر استثنایی 
است؛ به این معنا که زندان رفتن یک فرد امری خلاف اصل و 
قاعده است و استثنا محسوب می شود؛ انسان ها باید آزاد باشند 
اما به هر حال مجموعه مسائلی پیش می آید که سبب می شوند 
فرد دســت به ارتکاب اقداماتی بزند که ناچاراً باید محبوس 
شود؛ همت ما باید معطوف به آن باشد که این امر استثنا را به 

حداقل برسانیم.
رئیس عدلیه تصریح کرد: وقتی فردی به تحمل زندان محکوم 

می شــود، ضرورت دارد کــه در همان ابتدای امر شــرایط و 
بسترهای بازگشت او به جامعه را فراهم کنیم و این بازگشت 
باید به گونه ای باشد که نه خودِ فرد و نه اطرافیان او و جامعه این 
احساس را نداشته باشند که با یک هم خانواده و یا هم شهریِ 
زندان رفته طرف هستند. قاضی القضات افزود: در مرحله بعدی 
باید شرایطی فراهم آوریم که فرد آزاد شده از زندان، دیگر به 
ندامتگاه بازنگردد؛ بدین معنا که دیگر به سمت کار خلاف و 
مجرمانه نرود؛ نباید چنین فضایی بر روحیات فردِ آزاد شده از 
زندان حاکم شود که »دیگر آب از سر من گذشته است و چوب 
حراج به حیثیتم خورده است و دیگر در اجتماع محلی از اعِراب 

ندارم و حتی کسی به من شغل هم نمی دهد«!
رئیس قوه قضائیه اظهار داشــت: در خودِ محیط زندان باید 
بســترهای اصلاح و بازاجتماعی شــدن زندانی فراهم باشد؛ 
نباید عمر زندانی در زندان به بطالت بگذرد؛ محیط زندان باید 
به گونه ای باشــد که زندانی پس از بازگشت به آغوش جامعه 
بتواند گلیم خود را از آب بکشــد و بــا فراگیری یک حرفه ی 

آبرومند به یک نیروی کارآمد اجتماعی تبدیل شود.
محسنی اژه ای اظهار داشت: باید به گونه ای باشد که دغدغه 
زندانی در محیط زندان، اصلاح و بازاجتماعی شــدن باشد؛ 

اینکه زندانی در داخل ندامتگاه مدام در فکر و دغدغه خانواده 
خود و تحصیل و اشتغال و آینده فرزندانش باشد، می تواند برای 
او واجد اثرات روحی مخربی باشد؛ اینکه یکی از نزدیکان فردِ 
زندانی در مراحل گزینش برای اســتخدام در شغلی اداری، 
بواسطه نسبت خویشــاوندی با آن فردِ زندانی، دچار مشکل 
شــود نیز می تواند بر روحیه فرد زندانی و خانواده او اثر ســو 

برجای گذارد.
رئیس قوه قضائیه بیان داشــت: به پژوهشــگاه قوه قضائیه و 
سازمان زندان ها دستور می دهم که سازوکار و بسته مطالعاتی 
- پژوهشــی جامعی را در باب علل و عوامل زندان رفتن افراد 
و راهکارهای بازاجتماعی شــدن و اصــلاح زندانیان تدوین 
نمایند؛ در این بسته مطالعاتی - پژوهشی باید مشخص باشد 
که آیا برای کاستن از حجم زندانیان به وضع و اصلاح قوانین 
نیازمندیم یا خیر؟ در این بســته باید مشخص باشد که چه 
آموزش ها و آگاهی های عمومی ســبب تقلیل آمار زندانیان 
می شود؛ این بسته باید حاوی این نکته باشد که چه روش های 
حرفه آموزی به زندانیان، ســودمندتر و پربازده تر هستند؛ در 
بسته ی مطالعاتی - پژوهشی مورد اشاره باید روش های نحوه 
ارتباط و تعامل مطلوب زندانی و زندانبان و زندانی و خانواده او، 

تعبیه شود. رئیس دستگاه قضا تصریح کرد: این سازوکار و این 
بسته مطالعاتی - پژوهشی باید در مرئی و معرض دید عموم 
مردم و عموم خیّرین قرار گیرد تا مسیر کار خیر و نیکوکاری 
برای متمایلین فراهم شود؛ گاهی فردی می خواهد کار خیر 
کند، اما نمی داند در حال حاضر کدام کارِ خیر و حســنه در 
اولویت می باشد؛ گاهی فردی تمکن مالی ندارد اما با فکر و ایده 
خود می تواند یاری رسان باشــد؛ افرادی نیز هستند که لزوماً 
پول و یا ایده ندارند، اما با حرفه و شغل شان می توانند مددکار 
زندانیان و خانواده های آنان باشــند؛ مجموعه این موضوعات 
باید در سازوکاری که ما در قوه قضائیه تعبیه می  کنیم لحاظ 
شوند؛ من اذعان دارم که ما با فقدان این سازوکار جامع مواجه 

هستیم.
رئیس عدلیه بیان داشت: یک نکته ای که هم ما در قوه قضائیه 
و هم شما مردم و خیّرین باید به آن توجه ویژه داشته باشید آن 
است که کمک رسانی و دستگیری از زندانیان و خانواده های 
آنان باید همراه با حفظ کرامت و آبروی آنها باشد و قطعاً این امر 

اجر و ثواب کار خیر را مضاعف می گرداند.
قاضی القضات افزود: بسیاری از افرادی که جرمی مرتکب شده 
و محکوم شده اند، قابل بازگشت و جبران مافات هستند؛ ممکن 

است انسان هایی باشند که همه پل های پشت سر خود را خراب 
کرده اند اما بسیاری از مجرمین قابل بازگشت و جبران مافات 
هستند؛ لذا ما باید بسترساز این بازگشت و جبران مافات باشیم.

محســنی اژه ای در ادامه خطاب به محمدی رئیس سازمان 
زندان ها گفت: ما باید در حوزه کمک به زندانیان و خانواده های 
آنان، بصورت هدفمندتر و با لحــاظ اولویت ها حرکت کنیم؛ 
در گام اول، پیشــگیری از به زندان افتادن افراد را مدنظر قرار 
دهیم و سپس به بازاجتماعی شــدن، اصلاح، حرفه آموزی، 
ترک عادت ناپسند و رشــد دانش و آگاهی در زندانی کمک 
رسانیم؛ همچنین شرایطی را فراهم آوریم که ارتباط زندانی 
و خانواده اش، هدفمندتر باشد؛ همچنین باید شرایطی فراهم 
آوریم که ارتباط وثیق تری میان فرد نیکوکار و فرد مستحق 

ایجاد شود.
رئیس قوه قضائیه در پایان ســخنانش گفــت: اینکه زندانی 
بعد از بیــرون آمدن از زندان به چه شــغل و کســب وکاری 
مشغول می شود؛ اینکه ســلامت او و خانواده اش و تحصیل، 
ازدواج، اشتغال و آینده فرزندانش، چگونه تمشیت می شوند، 
 مجموعه مسائلی هستند که بعضاً ما نیز در قبال آنها وظایفی 

برعهده داریم.

مدیرکل آموزش وپرورش شهرســتان های استان تهران با بیان 
اینکه در دو سال اخیر ۱۵۳ فضای آموزشی افتتاح شده و ۱۱۱ 
فضای دیگر نیز طی امسال و ســال آینده در دست اقدام است 
گفت: ۳۰۰ فضای ورزشــی درون مدرسه ای ساخته و بهسازی 

شده است.
مســعود بهرامی با بیان اینکه در ســالهای ۱۴۰۱ و ۱۴۰۲ در 
مجموع با مشارکت خیران و همکاران سازمان نوسازی مدارس، 
۱۵۳ فضای آموزشــی جدید افتتاح شده اســت گفت: تعیین 
مقیاس مدرسه در شهرستان های اســتان تهران، مدارس یک 
کلاسه، دو کلاسه و سه کلاسه نیست، کمترین مدرسه ای که در 
شهرستان های استان تهران ساخته می شود مدارس ۱۲ کلاسه 

تا ۲۴ کلاسه است.
وی با بیان اینکه وقتی گفته می شود ۱۵۳ مدرسه ساخته شده، 
قابل مقایسه با ساخت فضای یک کلاســه نیست افزود: تعداد 
بسیار زیادی هنرستان و دبیرستان ۱۵ تا ۲۶ و یا حتی ۳۰ کلاسه 

داشتیم که ساخت آن ها به ۱۵۳ مدرسه انجامید.
مدیرکل آموزش و پرورش شهرســتانهای استان تهران با بیان 
اینکه این عدد، عدد بی نظیری در افتتاح مدارس است ادامه داد: 
در کنار پروژه هایی که تکمیل، خشت گذاری و به افتتاح رسیده 
۱۱۱ پروژه عمرانی امسال در شهرستانهای استان تهران در حال 
کار است؛ از این آمار تعدادی که از مرز ۸۰ درصد گذشته به مهر 
امسال می رسد و تعدادی هم برای مهر سال آینده آماده می شود.

بهرامی با بیان اینکه این کار با کمک خیرین و سازمان نوسازی 
انجام شده و افتخارش نصیب ما شــده است گفت: ۳۰۰ فضای 
ورزشی درون مدرسه ای ساخته یا بهســازی شده شامل ۱۵۰ 
فضای احداث شده، زمین چمن مصنوعی، سالن ورزشی، استخر 
و ... بوده و ۱۵۰ فضای دیگر احیا شده، زمین ها و مراکز ورزشی 
بوده که در گذشته مستهلک و یا از چرخه خارج شده و اکنون به 

چرخه بازگشته اند و تاثیر بسیاری در کاهش آسیب های اجتماعی 
دارد. وی با بیان اینکه ســرانه آموزشــی شهرستان های استان 
تهــران از ۳.۸ مترمربع به ازای هر دانش آمــوز به ۴.۷ مترمربع 
رســیده یعنی حدود یک مترمربع افزایش ســرانه آموزشــی 
داشته ایم افزود: اگر سرانه را ۴.۷ مترمربع اعلام کنیم میانگین 
کشــور ۵.۲ مترمربع اســت، آرمان خود دولت ۸.۱ است لذا با 

میانگین های نرمال فاصله داریم.
مدیرکل آموزش و پرورش شهرستان های استان تهران با بیان 
اینکه یک میلیون و ۱۰۰ هزار دانش آموز در شهرســتان های 
استان تهران هســتند که به ازای هر نفر یک متر مربع افزایش 
سرانه داشته ایم ادامه داد: شــهر تهران یک میلیون و ۱۰۰ هزار 
دانش آموز دارد یعنی کل استان تهران بیش از دو میلیون و ۱۰۰ 

هزار دانش آموز دارد.
بهرامی در پاسخ به این که افزایش فضای آموزشی نیازمند تامین 
معلم است گفت: ۵۷۰۰ سهمیه استخدامی از طریق آزمون ماده 
۲۸ جذب می شــوند که مراحل ارزیابی تکمیلی در حال انجام 
است و بعد از مراحل کیفیت بخشی دبیر و هنرآموزی، اول مهر 

جذب مدارس شهرستانهای تهران می شوند.
وی با بیان اینکه دانش آموختگان دانشــگاه فرهنگیان ورودی 
۱۳۹۹ نیز شهریور امسال به جمع معلمان اضافه می شوند عنوان 
کرد: از ظرفیت حق التدریسی ها، شاغلان و بازنشسته ها استفاده 

می کنیم تا ساماندهی نیروی انسانی انجام شود.
مدیرکل آموزش و پرورش شهرستان های استان تهران با بیان 
اینکه شهرستان های تهران حاشیه نوار جنوبی استان تهران را 
تشکیل می دهند اظهار کرد: در شهرها عموما مدارس تخریب 
بازســازی بوده که مصوبات ســفر رئیس جمهــور، اعتبارات 
 خیرین، سازمان نوسازی و اعتبارات دولتی بسیار کمک کننده 

بوده است.

مدیرعامل سازمان حمل ونقل و ترافیک شــهر تهران از بازبینی 
شبکه حمل و نقل همگانی شهر تهران براساس توسعه خطوط مترو 
خبر داد. شهریار افندیزاده با بیان اینکه شبکه حمل  و نقل همگانی 
پایتخت و نقشه راه توسعه آن بطور مستمر پایش و بازبینی می شود، 
گفت: بر اساس طرح جدید ،طی ســال های آینده در افق طرح، 
احداث ۴ خط مترو داخلی، احداث و توسعه ۲ خط اکسپرس، احداث 

خط قطارسبک شهری به این شبکه اضافه می شود.
 مدیرعامل سازمان حمل  و نقل و ترافیک شهر تهران افزود: سازمان 
حمل و نقل و ترافیک شــهرتهران مطالعه حمل  و نقل همگانی 
یکپارچه )مسیر، ناوگان، ایستگاه ها و پایانه ها( را با هدف بازبینی 
مدل طراحی  شده شبکه حمل  و نقل همگانی شهر و تعریف گزینه 
های جدید توسعه خطوط شبکه حمل  و نقل همگانی، تدوین طرح 
جامع حمل  و نقل و ترافیک شهر تهران در دستور کار قرار داده است.
افندیــزاده تصریح کرد: طــی این مطالعه، گزینــه های مختلف 

درخصوص توسعه و احداث خطوط انبوه  بر ریلی، انبوه  بر غیرریلی، 
اتوبوسرانی و شبکه شبه  همگانی توسط این سازمان مورد بررسی 
و تحلیل های ترافیکی و اقتصادی قرار گرفت و سرانجام نقشه راه 
حمل و نقلی ریلی و مجوز توسعه شبکه حمل  و نقل همگانی شهر 

در شورای عالی هماهنگی ترافیک شهرهای کشور تصویب شد.  
مدیرعامل سازمان حمل و نقل و ترافیک شــهر تهران افزود: این 
سازمان با توجه همه جانبه به تمامی ارکان حمل و نقل همگانی 
دراین مطالعه اهدافی همچون تقویت خطوط حمل و نقل همگانی 
شــهر، بهبود یکپارچگی سیســتم حمل و نقل همگانی،ارتقای 
دسترسی مسافران حومه به شهر تهران، سهولت دسترسی و افزایش 
پوشش شــبکه حمل و نقل همگانی بالاخص در مناطق در حال 

توسعه شهر تهران و مناطق کم برخوردار را دنبال کرده است. 
افندی زاده خاطرنشان کرد: با اجرای مصوبه فوق تا تکمیل خطوط 
ریلی و توسعه و بازنگری خطوط اتوبوسرانی و تاکسیرانی انتظار می 

رود سهم حمل  و نقل همگانی از کل تقاضای سفر شهری به میزان 
حدود ۱۰ درصد افزایش یابد و بدیهی است با افزایش سهم حمل و 
نقل همگانی در سفرهای روزانه شهر تهران، می توان انتظار داشت 
مجموع سوخت مصرفی توسط وسایل نقلیه و گاز مونوکسید کربن 
ناشی از سفرهای شهری به میزان قابل توجهی کاهش پیدا نمایید 
که باعث کاهش آلودگی هوا بالاخص در نقاط مرکزی شهر تهران 
خواهد شد. همچنین مجموع زمان سفر درون شهری )خودرو – 

ساعت( حدود ۱۵ درصد نسبت به وضع موجود کاهش می یابد.
براســاس گزارش روابط عمومی ســازمان حمل و نقل و ترافیک 
شــهرتهران، آخرین طرح جامع ریلی مصوب شهر تهران مربوط 
به سال ۱۳۸۷ بوده که بعد از گذشــت حدود ۱۵ سال، مطالعات 
حمل و نقل همگانی کامل و جامع توســط شهرداری تهران تهیه 
شده و به تصویب شورای عالی هماهنگی ترافیک شهرهای کشور 

رسیده است.

پایش ماهواره ای حریم پایتخت

باید بسترهای بازگشت زندانیان به آغوش جامعه را فراهم کنیم

بازبینی شبکه انبوه  حمل و نقل عمومی تهران با توسعه مترووضعیت تامین معلم و فضای آموزشی شهرستانهای استان تهران
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سرمقاله

توسعه بازار کار
 با مشارکت مردم 

بدون مشــارکت و حضور 
مردم در عرصــه اقتصاد به 
هیچ وجه نمی تــوان بازار 
کار را در مملکت گسترش 
داد. بنابراین در گام نخســت در راســتای ایجاد 
 و افزایش انگیزه مردم به حضور و مشــارکت در 
فعالیت های اقتصادی باید تلاش مضاعفی انجام 
شود. در شرایطی قرار داریم که شاهد تمایل بیشتر 
برای حرکت به سمت مشاغل غیرمولد مانند دلالی، 
واسطه گری، مشاغل کاذب و خلاف قانون و قاچاق 
و یا دستفروشی هستیم. بیشتر افرادی که مجبور 
به ترک کار از واحدهای تولیدی هستند، معتقدند 

حتی دستفروشی...

  حمید حاج اســماعیلی، 
کارشناس اقتصادی 
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رهبر انقلاب در دیدار خانواده های شهدای خدمت:

تشییع باشکوه شهدا 
نشان داد که ملت ایران 

زنده است

سهم بیکاران فارغ التحصیل از کل بیکاران 41 درصد شد

افزایش  نرخ  مشارکت  اقتصادی
صفحه3

صفحه3

۶۰هزار واحد ملی مسکن  به  بهره برداری می رسد
تکمیل   ۱۳۱  هزار   واحد   مسکن  مهر در دولت   سیزدهم

حضرت آیت الله خامنه ای رهبر معظم انقلاب اسلامی 
صبح شنبه در دیدار خانواده های شهدای خدمت، 
کار برای مردم و خدمت به مــردم و مردمی بودن 
را بارزترین ویژگی این شــهدا برشمردند و گفتند: 
مرحوم شهید آقای رئیسی شب و روز نمی شناخت و 
به معنای واقعی کلمه خستگی ناپذیر بود. به گزارش 
ایسنا، رهبر انقلاب اسلامی با تسلیت به خانواده های 
این شهدا، مرحوم شهید آقای امیر عبداللهیان را نیز 
خســتگی ناپذیر خواندند و افزودند: شرح خدمات 
و تلاش های آقای رئیســی و آقای امیر عبداللهیان 
در جبهه داخلی و در جبهه خارجی یک داســتان 
طولانی و مفصل اســت. حضرت آیت الله خامنه ای 
یکی از نکات برجسته درباره مرحوم شهید آل هاشم 
را تغییر معنای نماز جمعه خواندند و خاطرنشــان 
کردند: مرحوم آل هاشم از زمانی که به امامت جمعه 
تبریز منصوب شــد این نماز را از یک عمل عبادی 
صِرف به یک عمل جامع عبادی، معنوی، خدماتی و 
مردمی تبدیل کرد. ایشان کار و تلاش برای مردم را 
از ویژگی های ممتاز شهید موسوی و شهید رحمتی 
و شهدای کادر پرواز دانستند و تاکید کردند: همین 
روحیات و ویژگی ها باعث شــد که خداوند آنها را 
مایه ســرافرازی ملت ایران قرار دهد. رهبر انقلاب 
 اسلامی با اشاره به حرکت و قیام مردم در تشییع این 

شهدا در تبریز، قم، تهران...



اقتصاد2
ایران

رشــد ۸ برابــری نوســازی 
واحدهای فرسوده 

تهــران- ایرنــا- واکاوی آمارهــای وزارت راه و 
شهرسازی نشــان می دهد در مدت زمان بیش 
از یک هزار روز از عمر دولت ســیزدهم اقدامات 
برجســته ای در حوزه مسکن و شهرسازی انجام 
شده که به ویژه آمار ۸ برابری نوسازی بافت های 
فرسوده تا واگذاری زمین و ساخت بیمارستان قابل 
توجه است. از زمان آغاز به کار دولت سیزدهم تا 
پایان فروردین ماه امسال، احداث پنج بیمارستان 

با ظرفیت ۹۷۱ تخت در دستور کار قرار گرفت.
بیمارستان آموزشــی تربت حیدریه با ظرفیت 
۲۷۳ تخت، بیمارستان جایگزین شهید رجایی 
گچســاران با ظرفیت ۱۴۲ تخت، بیمارســتان 
جایگزین ۱۵ خرداد مهدی شــهر با ظرفیت ۹۹ 
تخت، بیمارســتان آموزشــی جهرم با ظرفیت 
۳۱۳ تخت و بیمارســتان جایگزین بیمارستان 
امام خمینی خمین با ظرفیــت ۱۴۴ تخت، این 

بیمارستان ها و مراکز درمانی را تشکیل می دهند.
همچنیــن احــداث ۱۸ هــزار و ۵۵۰ متر مربع 
ساختمان و تاسیسات دولتی و عمومی ورزشی، 
فرهنگی، آموزشــی و... )تکمیل و تحویل هفت 
بلوک منازل مسکونی نمایندگان مجلس شورای 
اسلامی( در مدت یاد شده به انجام رسید. نوسازی 
۱۸۱ هزار و یک واحد مسکونی در بافت فرسوده 
شهری از دیگر اقدامات برجسته دولت سیزدهم 
در حوزه مســکن و شهرسازی اســت، به طوری 
که آمارها هشت برابر مدت مشابه در دولت قبل 
)نوسازی ۲۲ هزار و ۸۲۳ واحد مسکونی( است. 
در این راستا می توان به انجام ۱۶۲ پروژه روبنایی 
بافت های فرسوده در راستای محرومیت زدایی 
اشاره کرد؛ یعنی ۵۶ درصد از پروژه های ناتمام در 

ابتدای دولت به اتمام رسیده است.
شایان ذکر است در ابتدای دولت سیزدهم ۲۹۰ 
پروژه انجام نشــده وجود داشــت که طی دولت 
سیزدهم ۱۶۲ پروژه به اتمام رســیده و در حال 
حاضر ۱۲۸ پروژه در حال اجرا اســت. همچنین 
می توان به انجام ۲۲۶ پروژه زیربنایی بافت های 
فرسوده در راستای محرومیت زدایی اشاره کرد 
که با این اوصاف ۷۴ درصد از پروژه های ناتمام در 

ابتدای دولت به اتمام رسیده است.
گفتنی است در ابتدای دولت سیزدهم ۳۰۶ پروژه 
انجام نشده وجود داشــت که طی یک هزار روز 
دولت ســیزدهم ۲۲۶ پروژه به اتمام رسیده و در 
حال حاضر ۸۰ پروژه در حال اجرا است. همچنین 
نهضت آســفالت معابر خاکی از ابتــدای دولت 
سیزدهم اجرایی شد که در همین راستا بهسازی ۲ 
هزار و ۵۰ کیلومتر آسفالت معابر بافت های فرسوده 

در این مدت در دستور کار قرار گرفت.
صرف حدود ۳.۹ همت برای پیشبرد ۶۷۰ پروژه 
روبنایی در شهرهای جدید شــامل شروع ۲۴۵ 
پروژه و اتمام ۱۶۷ مورد آنهــا، صرف بیش از ۶.۶ 
همت برای پیشــبرد ۴۸۶ پــروژه زیربنایی در 
شهرهای جدید شامل شروع ۱۷۴ پروژه و اتمام 
۲۱۲ مورد آنها و همچنین تاســیس سه شرکت 
عمران شــهرهای جدید در استانهای آذربایجان 
غربی )گلمان( ، فارس )تابناک( و قزوین )مهرگان( 

قابل ذکر است.
برپایه این گزارش، زمین های تامین شــده برای 
تامین مسکن متقاضیان واجد شرایط به ظرفیت 
۲ میلیون و ۳۶۸ هزار و ۴۸۹ واحد است. این در 
حالی است که مجموع واحدهای مسکونی شروع 
شده و در دست ســاخت ۲ میلیون و ۴۲۷ هزار و 

۸۶۲ واحد است.
در مدت مذکور از عمر دولت ســیزدهم، ظرفیت 
واحد مسکونی زمین های دولتی واگذار شده به 
صورت انفرادی و گروهی یا در دست ساخت برای 
متقاضیان واجد شــرایط به صورت انبوه سازی 
)به صورت اجاره ۹۹ ساله( یک میلیون و ۳۸ هزار 
و ۹۷۸ واحد اســت. تعداد واحدهای مســکونی 
در دست ســاخت برای تامین مسکن کارکنان 
نیروهای مســلح ۲۵۴ هزار و ۱۴۶ واحد و تعداد 
واحدهای مسکونی در دســت ساخت به منظور 
نوسازی بافت های فرسوده شــهری ۲۶۸ هزار و 

۹۲۹ واحد است.
همچنین ظرفیت واحدهای مسکونی قراردادهای 
منعقده برای پرداخت تسهیلات ساخت مسکن 
به اشخاص دارای زمین )خودمالکی( ۲۰۰ هزار 
و ۵۶۵ واحد و تعداد واحدهای مسکونی در دست 
ساخت برای نوسازی مسکن روستایی ۵۱۵ هزار 

و ۸۹۰ واحد است.
در مدت زمان بیش از یک هــزار روز از عمر دولت 
ســیزدهم، ۷۰ هزار و ۲۵۰ واحد زمین در قالب 
طرح جوانی جمعیت واگذار شــد و علاوه بر آن 
۷۹ هزار و ۱۰۴ واحد واگذاری زمین به متقاضیان 
واجد شرایط در روستاها به صورت اجاره ۹۹ ساله 

انجام شد.

خبر

حضرت آیت الله خامنه ای 
رهبــر معظــم انقــلاب 
اســلامی صبح شــنبه در 
دیدار خانواده های شهدای 
خدمــت، کار برای مردم و 
خدمت به مردم و مردمی بودن را بارزترین ویژگی 
این شهدا برشمردند و گفتند: مرحوم شهید آقای 
رئیسی شب و روز نمی شناخت و به معنای واقعی 

کلمه خستگی ناپذیر بود.
به گزارش ایســنا، رهبر انقلاب اسلامی با تسلیت 
به خانواده های این شهدا، مرحوم شهید آقای امیر 
عبداللهیان را نیز خستگی ناپذیر خواندند و افزودند: 
شرح خدمات و تلاش های آقای رئیسی و آقای امیر 
عبداللهیان در جبهه داخلی و در جبهه خارجی یک 

داستان طولانی و مفصل است.
حضرت آیت الله خامنه ای یکی از نکات برجســته 
درباره مرحوم شهید آل هاشم را تغییر معنای نماز 
جمعه خواندند و خاطرنشان کردند: مرحوم آل هاشم 
از زمانی که به امامت جمعه تبریز منصوب شد این 

نماز را از یک عمل عبادی صِرف به یک عمل جامع 
عبادی، معنوی، خدماتی و مردمی تبدیل کرد.

ایشــان کار و تلاش برای مــردم را از ویژگی های 

ممتاز شهید موسوی و شــهید رحمتی و شهدای 
کادر پــرواز دانســتند و تاکیــد کردنــد: همین 
روحیات و ویژگی ها باعث شــد کــه خداوند آنها 

را مایه ســرافرازی ملت ایــران قرار دهــد. رهبر 
انقلاب اسلامی با اشــاره به حرکت و قیام مردم در 
تشییع این شــهدا در تبریز، قم، تهران، شهرری، 
بیرجند، مشــهد، مراغه، زنجان و نجف آباد گفتند: 
 این تشــییع باشــکوه نشــان داد که ملت ایران 

زنده است.
حضرت آیت الله خامنــه ای به تبلیغــات و ادعای 
دشمنان مبنی بر جدایی مردم از جمهوری اسلامی 
اشاره کردند و افزودند: این حادثه، در مقابل دیدگان 
جهانیان و در عمل ثابت کرد که ملت ایران به رئیس 
جمهور و کسانی که مظهر شعارهای انقلاب بودند 

چه دلبستگی و وفاداری دارند.
ایشــان مرحوم آقای رئیســی را مظهر شعارهای 
انقلاب خواندنــد و تاکید کردند: آقای رئیســی از 
همان ابتدا که وارد تبلیغات انتخابات شد، بر روی 
شعارهای انقلاب و ســخنان امام تکیه کرد و همه 
دنیا ایشــان را به عنــوان رئیس جمهــور انقلاب 

می شناختند.
رهبر انقلاب اسلامی افزودند: وقتی مردم این گونه 
با عظمت از این مرد حمایــت و تجلیل می کنند، 

معنایش حمایت از شعارهای انقلاب است.

رهبر انقلاب در دیدار خانواده های شهدای خدمت:

تشییع باشکوه شهدا نشان داد که ملت ایران زنده است

مرکز آمار اعلام کرد:
تورم تولیدکننده برق کم شد

بر اســاس اعلام مرکز آمار ایران، شــاخص 
قیمت تولیدکننده بخش بــرق در فروردین 
ماه ســال جاری در هر سه حوزه تورم ماهانه، 
 تــورم نقطه به نقطــه و تورم ســالانه کاهش 

داشته است.
طبق اعلام مرکز آمار ایران، شــاخص قیمت 
تولیدکننــده بخــش بــرق در فروردین ماه 
ســال جاری  ) بر مبنای ســال پایه ۱۳۹۵( 
۳۲۹.۴ محاسبه شد که نســبت به ماه قبل 
)تورم ماهانه( ۰.۲ درصد افزایش، نســبت به 
ماه مشــابه ســال قبل )تورم نقطه به نقطه( 
۸.۷ درصد افزایــش و در دوازده ماه منتهی 
به ماه جاری نســبت به دوره مشــابه ســال 
 قبل )تورم ســالانه( ۴۴.۴ درصــد افزایش 

داشته است.
بر اســاس ایــن گــزارش، در فروردین ماه 
۱۴۰۳، درصــد تغییــرات شــاخص قیمت 
تولیدکننــده کل بخش برق نســبت به ماه 
قبل )تــورم ماهانه( ۰.۲ درصد اســت که در 
مقایســه با همین اطلاع در مــاه قبل )۱.۵ 
 درصد(، ۱.۳ واحــد درصد کاهش داشــته

 است. 
به عبارتی، میانگین قیمت دریافتی توســط 
نیروگاه های بــرق به ازای فــروش محصول 
خــود بــه شــرکت های توزیــع بــرق، در 
فروردین ماه ۱۴۰۳ نســبت به ماه قبل، ۰.۲ 
درصد افزایــش دارد. در ماه مورد بررســی، 
تغییــرات شــاخص قیمــت تولیدکننــده 
بخش برق نســبت به ماه قبل، برای ساعات 
مختلف اوج بار، میان بار و کم بــار، به ترتیب 
 ۱.۲ درصــد، ۳.۹ درصــد و ۷.۰- درصــد 

بوده است.  
در فروردیــن ۱۴۰۳، درصــد تغییــرات 
شــاخص قیمــت تولیدکننــده کل بخش 
برق نســبت به ماه مشابه ســال قبل )تورم 
نقطــه بــه نقطــه( ۸.۷ درصــد اســت که 
در مقایســه بــا مــاه قبــل )۴۳.۰ درصد(، 
 معــادل ۳۴.۳ واحد درصد کاهش داشــته

 است. 
به عبارتی، میانگین قیمت دریافتی توســط 
نیروگاه های بــرق به ازای فــروش محصول 
خود به شــرکت های توزیع برق، در فروردین 
ماه ۱۴۰۳ نســبت به دوره مشابه سال قبل، 
۸.۷ درصد افزایش دارد. تغییرات شــاخص 
قیمت تولیدکننده بخش بــرق در ماه مورد 
بررسی نسبت به ماه مشــابه سال قبل، برای 
ســاعات مختلف اوج بار، میان بار و کم بار، به 
 ترتیب ۴.۶ درصد، ۷.۷ درصد و ۱۳.۷ درصد 

بوده است.
در فروردین مــاه ۱۴۰۳، درصــد تغییرات 
شــاخص قیمــت تولیدکننــده کل بخش 
بــرق در دوازده مــاه منتهی بــه فروردین 
مــاه ۱۴۰۳  نســبت به مــدت مشــابه در 
ســال قبــل ۴۴.۴ درصــد اســت کــه در 
مقایســه با همین اطلاع در مــاه قبل )۴۹.۸ 
 درصد(، ۵.۴ واحــد درصد کاهش داشــته

 است. 
به عبارتی، میانگین قیمت دریافتی توســط 
نیروگاه های بــرق به ازای فــروش محصول 
خود به شــرکت های توزیع بــرق، در دوازده 
ماه منتهی به فروردین ماه ۱۴۰۳ نســبت به 
دوره مشابه در سال قبل، ۴۴.۴ درصد افزایش 
دارد. همچنین تغییرات میانگین شــاخص 
قیمت تولیدکننــده بخش بــرق در دوازده 
ماه منتهی بــه فروردین ماه ۱۴۰۳ نســبت 
به مدت مشــابه در ســال قبل، برای ساعات 
مختلف اوج بار، میان بار و کم بــار، به ترتیب 
 ۴۵.۶ درصــد، ۴۴.۴ درصــد و ۴۳.۵ درصد

 است.

تمدید طرح کالابرگ الکترونیک 
با ۲۰ همت اعتبار جدید

بر اســاس مصوبه هیــات وزیــران، اجرای 
طرح کالابــرگ الکترونیک در ســال ۱۴۰۳ 
 با ۲۰ هــزار میلیــارد تومان اعتبــار جدید 

تمدید شد.
بــه گــزارش تســنیم، مصوبــه جلســه 
مــورخ ۰۹/۰۲/۱۴۰۳ هیــأت وزیــران  با 
پیشــنهاد مشــترک ســازمان برنامــه و 
بودجــه و وزارت کار و رفــاه اجتماعــی در 
خصوص »اســتمرار اجرای طــرح کالابرگ 
الکترونیــک در ســال ۱۴۰۳« طــی نامه 
 شــماره ۲۴۶۲۹ در تاریــخ ۱۶/۰۲/۱۴۰۳ 

ابلاغ شد.

اخبار
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ارزش سهام خریداری شده توســط صندوق تثبیت بازار سرمایه پارسال 
حدود ۱۷ هزار و ۷۰۰ میلیارد تومان است که در فروردین امسال ۲ هزار 
و ۵۵۰ میلیارد تومان دیگر در راستای حمایت از بازار، سهام خریده است. 
به گزارش مهر، در کنار حمایت های صورت گرفته مسؤولان برای کاهش 
نوسانات حاکم در بازار سهام، صندوق تثبیت بازار سرمایه در روزهای پر فراز 
و نشیب معاملات بورس با ورود به بازار از سهامداران حمایت می کند و با 
خرید و فروش به موقع خود، مانع از نوسانات شدید شاخص بورس و ضرر و 

زیان سهمگین سرمایه گذاران در بازار سهام می شود.
صندوق تثبیت بازار سرمایه به اســتناد ماده )۲۸( قانون رفع موانع تولید 
رقابت پذیر و ارتقای نظام مالی کشور مصوب سال ۱۳۹۴ به عنوان سوپاپ 

اطمینانی برای حمایت از بازار در مواقع بحرانی تأسیس شد.
بر اساس اعلام سازمان بورس و اوراق بهادار، آخرین گزارش عملکرد صندوق 
تثبیت نشان می دهد که دارایی های تحت مدیریت این صندوق در پایان 
سال ۱۴۰۰ به بیش از ۶ همت افزایش یافت که عمدتاً به دلیل واریز وجوه از 
جانب تامین کنندگان منابع این صندوق یعنی سازمان بورس و اوراق بهادار 
و صندوق توسعه ملی بوده است. طبق آمار ارائه شده از سوی صندوق تثبیت 
بازار سرمایه، خلاصه فعالیت این صندوق در سال ۱۴۰۲ به شرح نمودار و 

جدول زیر بوده است.
در راستای رسالت صندوق تثبیت بازار ســرمایه و حمایت از بازار سهام 
)شرکت های بورسی و فرا بورســی(، این صندوق در سال گذشته خرید 
بلوکی نداشته و در طی سال های اخیر موجودی سهام این صندوق به صورت 
خرید خرد در همه نمادها و حمایت از بازار سرمایه صرف شده است. طبق 
این آمار، ارزش سهام خریداری شده توسط صندوق تثبیت بازار سرمایه 
در ســال ۱۴۰۲ رقمی معادل ۱۷ هزار و ۷۰۰ میلیارد تومان بوده است. 
همچنین ارزش سهام فروخته شده به صورت خرد و بلوکی توسط صندوق 
تثبیت بازار سرمایه در سال ۱۴۰۲ به ترتیب رقمی معادل ۷.۸ همت و ۳.۳ 

همت بوده است.

افزون بر این، در طول یک سال گذشته منتهی به اسفند ۱۴۰۲، بیشترین 
میزان خرید خرد انجام شده از طریق این صندوق در اردیبهشت و خرداد 
ماه با رقمی معادل ۹ هزار و ۶۳ میلیارد تومان )بیش از ۵۰ درصد کل خرید 
سال ۱۴۰۲( بوده است. این خرید بیشتر مربوط به سهام شرکت های فعال 
در ۲ صنعت پتروشیمی و پالایشی و تحت تأثیر افشای ابلاغیه نرخ خوراک 

و سوخت پتروشیمی ها و سایر صنایع صورت گرفت.
این اتفاق معاملات بازار سهام را در اردیبهشت، خرداد، تیر و مرداد تحت 
تأثیر قرار داد و منجر به افزایش فشــار فروش در بازار شد که به دنبال آن، 
صندوق تثبیت بازار سرمایه در این برهه زمانی و در راستای ایفای نقش خود 

در حمایت از بازار سهام بیشترین خرید را داشته است.
از سوی دیگر، در بهمن و اسفند ۱۴۰۲، کلیت بازار تحت تأثیر اتفاقاتی مانند 
انتشار گواهی ســپرده ۳۰ درصدی بانک ها و افزایش نرخ سود سپرده ها، 
جهش حق انتفاع معادن و ابلاغ دســتورالعمل قیمت گذاری نفت برای 
پالایشگاه ها قرار گرفت که شرایط نامساعدی را برای بازار به ارمغان آورد و 
منجر به افزایش حمایت و خرید سهام شرکت ها توسط صندوق تثبیت بازار 
سرمایه در ماه های مذکور شد. در مقابل، بیشترین فروش خرد سهام توسط 
صندوق تثبیت بازار ســرمایه در فروردین و اردیبهشت ماه ۱۴۰۲ رقمی 
معادل ۴ هزار و ۲۴۰ میلیارد تومان بود که این رقم ۳۸ درصد از کل فروش 
خرد و بلوکی سال ۱۴۰۲ )۱۱ هزار و ۱۶۹ میلیارد تومان( را در بر می گیرد.

بر این اساس، منابع حاصل از فروش ســهام، مجدد به گردونه حمایت از 
بازار سهام بازگشت و خروج منابع رخ نداده است، به عبارت دیگر صندوق 
تثبیت در کنار حمایت از بازار سرمایه کمک شایانی به نقدشوندگی بازار 
داشته است. در مجموع خالص خرید صندوق تثبیت در سال ۱۴۰۲ معادل 
۶ هزار و ۴۶۳ میلیارد تومان بوده که گواه بر پر رنگ بودن نقش این صندوق 

به عنوان خریدار بوده است.
بر پایه این گزارش؛ سال گذشته با ۲۴۲ روز معاملاتی در بازار سهام همراه 
بودیم که از این تعداد روزها، صندوق تثبیت بازار سرمایه ۹۹ روز )۴۱ درصد( 

به بازار ورود داشته و با معامله ۵۷۵ نماد و نیز ۲۱ صندوق ETF به حمایت 
از بازار سهام پرداخته است.

بر این اساس، صندوق تثبیت بازار سرمایه باید در راستای حمایت از بازار 
بخشی از منابع خود را به صورت دارایی های با نقد شوندگی بالا شامل گواهی 
سپرده بانکی و سرمایه گذاری در صندوق های با درآمد ثابت نگهداری کند. از 
سوی دیگر، این صندوق مطابق آئین نامه سرمایه گذاری و با منطق حمایت 
از بازار سرمایه به صورت غیرمستقیم، همواره ۷۰ درصد از منابع نقد شونده 
خود را به صندوق های با درآمد ثابت تخصیص داده و در این زمینه نیز فعال 

بوده است.
همچنین، بر اساس اطلاعات ارائه شــده مدیر عامل صندوق تثبیت بازار 
سرمایه به خبرنگار پایگاه خبری بازار سرمایه ایران )سنا(، در فروردین ماه 
امسال صندوق توسعه ملی رقمی معادل ۱.۷ همت را طی دو روز کاری به 
صندوق تثبیت بازار سرمایه واریز کرده که با احتساب آخرین واریزی ها، 
مجموع واریزی های نقدی انجام شده طی ۴ سال گذشته از سوی صندوق 

توسعه ملی به صندوق تثبیت بازار سرمایه رقمی حدود ۱۰ همت است.
بر این اساس، در نخستین مرحله، رقمی معادل یک همت و در مرحله بعد 
۷۰۰ میلیارد تومان به صندوق تثبیت بازار سرمایه واریز و کل این منابع 
صرف حمایت از بازار سهام شد. اکنون مجموع دارایی صندوق تثبیت بازار 
سرمایه رقمی حدود ۲۳ همت است، این رقم طی ۶ سال گذشته در چند 
نوبت به صندوق تثبیت بازار سرمایه تزریق شد، به همان نسبت این منابع 

صرف حمایت و سرمایه گذاری در بورس و فرا بورس شده است.
در مجموع طی ۱۱ روز کاری )از ۱۴ تا ۲۹ فروردین ماه( حدود ۲.۵۵۰ همت 
خرید حمایتی از بازار سهام توســط صندوق تثبیت بازار سرمایه صورت 
پذیرفته است. در فروردین ماه به هیچ عنوان فروش خرد در بازار انجام نشده، 
تمرکز فعالیت این صندوق در سمت خرید بوده و بر این اساس در روزهای 
آینده و با توجه به محدودیت اعمال شده در دامنه نوسان، در صورت لزوم 

خریدهای حمایتی انجام شده است.

حمایت ۱۷.۷ هزار میلیارد تومانی صندوق تثبیت از بازار سهام 
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رئیــس ســازمان برنامــه و بودجه کشــور از 
جهــش چشــمگیر رشــد اقتصادی کشــور 
در دولــت ســیزدهم، افزایــش نــرخ رشــد 
 ســرمایه گذاری و نرخ رشــد بخش نفت و گاز 

خبر داد.
داوود منظور در صفحه  خودش در فضای مجازی، 
نوشت: در بین زیر بخش های اصلی اقتصاد، در 
حالیکه متوسط رشد ارزش افزوده گروه صنایع 
و معادن )به جز اســتخراج نفت و گاز( در سال 
های ۱۳۹۷ تا ۱۳۹۹ برابر منفی۸.۲ درصد بود، 
متوسط این نرخ در سه سال دولت سیزدهم به 

هفت درصد رسید.
وی با اشــاره به جهش چشمگیر رشد اقتصادی 
کشور در دولت سیزدهم، اظهار کرد: در حالیکه 
میانگین رشد اقتصادی در سه سال پایانی دولت 
دوازدهم منفی ۲.۰۵ درصد بود، رشد اقتصادی 
کشور با یک جهش چشمگیر در سال های ۱۴۰۰، 
۱۴۰۱ و ۱۴۰۲ به ترتیب به ۵.۶، ۵ و نزدیک به 

شش درصد رسید.
منظــور همچنیــن متوســط رشــد نفــت و 
گاز در دولــت ســیزدهم را ۱۱.۴۶ درصــد 

عنوان کرد و گفت: متوســط نرخ رشــد بخش 
نفت و گاز هــم از منفی ۱۶.۱ درصد در ســال 
هــای ۱۳۹۷ تــا ۱۳۹۹، بــه مثبــت ۱۱.۴۶ 
 درصــد در ســه ســال اول دولت ســیزدهم 

افزایش یافت.
رئیس ســازمان برنامــه و بودجــه در توئیتی 
دیگر متوسط نرخ رشــد گروه خدمات را مثبت 
۵.۸ درصد در ســه ســال اول دولت سیزدهم 
عنوان و اظهار کرد: این نــرخ منفی ۳.۱ درصد 
در ســال های ۱۳۹۷ تا ۱۳۹۹ بــود. وی افزود: 
نرخ رشــد بخش نفت و گاز هــم از منفی ۱۶.۱ 
درصد در ســال های ۱۳۹۷ تا ۱۳۹۹، به مثبت 
 ۱۱.۴۶ درصد در سه ســال اول دولت سیزدهم 

افزایش یافت.
طبــق اعــلام منظــور، متوســط نرخ رشــد 
ســرمایه گذاری کل یا تشکیل ســرمایه ثابت 
ناخالــص در طول ســال های ۱۳۹۷ تا ۱۳۹۹، 
منفی ۱۳.۸ درصد بود که این نرخ در سال ۱۴۰۰ 
به ۴.۱ درصد، در سال ۱۴۰۱ به ۲.۵ درصد و در 
ســال ۱۴۰۲ به ۴.۸ درصد رسید؛ به طوری که 

متوسط آن در طول دولت سیزدهم ۳.۷ است.

دبیر انجمن صنایع لوازم خانگی ایران گفت: خوشبختانه 
امروز از نظر تولید مشکلی در کشور نداریم، اما برخی 
سیاست ها و محدویت ها مانند قیمت گذاری دستوری 
و نظارت بیشینی به معضلی تبدیل شده که کار را برای 
فعالان این حوزه سخت کرده است. عباس هاشمی در 
برنامه رادیویی گفت: فروشندگان لوازم خانگی بر این 
باورند که بانک ها تسهیلات راحت تر و ویژه تری را به 
سرا ها پرداخت می کنند. به عقیده من این موضوع نیز 
کاملا طبیعی است. امروزه در دنیا هم بانک ها مشتریان 
خود را اعتبارســنجی می کنند، بنابراین اگر ما هم با 
شرایط روز دنیا پیش روی نکنیم از سایر کشور ها عقب 

خواهیم ماند.
هاشــمی در ادامه گفت: البته صنعت لوازم خانگی در 
ایران چالش های مخصوص به خود را دارد که نباید از آنها 
غافل بود. به عنوان مثال امروزه مشاهده می شود که روی 
اجناس و کالا های تقلبی برچسب یک کارخانه معتبر را 
می چسبانند و به اسم محصول آن برند شناخته شده در 
بازار به فروش می رسانند. بدون شک باید با این روش 
فروش مقابله کرد. در این راستا در کنار فرهنگ سازی 
باید مسیر های تعیین اصالت کالا برای مردم تبیین شود 
تا مردم با خیال راحت خرید کنند. وی در ادامه به تشریح 

وضعیت فعالان صنعت لوازم خانگی ایران پرداخت و 
گفت: خوشبختانه امروز از نظر تولید مشکلی در کشور 
نداریم؛ اما برخی سیاست ها و محدویت ها مانند قیمت 
گذاری دستوری و نظارت بیشینی به معضلی تبدیل 
شده که کار را برای فعالان این حوزه سخت کرده است. 
چرا که علی رغم افزایش شدید قیمت مواد اولیه تولید، 
سیاست گذاران اصرار بر قیمت فروش دستوری دارند. 
این سیاست به هیچ عنوان کارشناسی شده نیست و از 
همین رو به تولیدکنندگان لوازم خانگی کشور آسیب 
خواهد زد. دبیر انجمن صنایع لــوازم خانگی ایران در 
پایان گفت: به طور کلی ضــرورت تامین به موقع ارز 
وارداتی مورد نیاز تولیدکنندگان نیز از نکات بســیار 
مهم این صنعت است و وزارت صمت باید در این زمینه 
سیاســت های خود را تقویت کند تا با همکاری بانک 
مرکزی این ارز در زمان مناسب به دست تولیدکننده 
برسد. تامین مواد اولیه داخلی نیز نیازمند هماهنگی 
بیشتر میان وزارتخانه ها و ســایر نهاد ها و ارگان های 
دولتی است. ما باید تمام تلاش خود را به کار بگیریم 
تا مواد اولیه با قیمت پایین تری به دست تولیدکننده 
برسد چرا که هر چه قیمت تولید کاهش پیدا کند نفع 

آن روی مردم اثرگذار خواهد بود.

عضو کمیسیون امور داخلی کشور و شوراها مجلس 
شورای اسلامی به بیان توضیحاتی درباره اصلاحات 
صورت گرفتــه در نظام مالیات ســتانی و رفتن به 

سمت اخذ مالیات عادلانه از مشاغل پرداخت.
رســول فرخی میکال عضو کمیسیون امور داخلی 
کشور و شــوراها مجلس شورای اســلامی درباره 
اصلاحات صورت گرفته در سیستم مالیات ستانی 
در چند ســال گذشــته برای رفتن به سمت اخذ 
مالیات عادلانه از مشــاغل گفت: یکــی از منابع 
درآمدی اصلی هر دولتی مالیات است و دولت ها در 
تمام کشورهای جهان با استفاده از منابع درآمدی 

مالیاتی خود را اداره می کنند.

وی در ادامه بیان کرد: اما سیســتم مالیات ستانی 
ما تا چند سال گذشته نواقص جدی داشته است و 
این نواقص باعث شده بود که فقط از بخش شفاف 
اقتصاد مثل کارمندان و کارگــران مالیات به طور 
کامل اخذ شود و سایر بخش ها با انواع و اقسام روش 
ها از پرداخت مالیات فرار می کردند. فرخی میکال 
ادامه داد: این شــیوه مالیات ستانی منجر به نوعی 
بی عدالتی در پرداخت مالیات ها شده بود و عمده 
مردم و بخش های شفاف اقتصاد نسبت به این شیوه 

معترض بودند که اعتراضی به حق هم بود.
وی خاطرنشان کرد: در همین راستا مجلس یازدهم 
با همراهی دولت سیزدهم اقدام به انجام اصلاحاتی 

در سیستم مالیاتی کشور کرد تا مشاغل فراری از 
پرداخت مالیات شناســانده شوند و مشخص شود 
که این مشــاغل که تاکنون مالیات واقعی خود را 
پرداخت نمی کردند، با تکیه بر تقاطع گیری داده ها، 
چقدر درآمد دارند و متناســب بــا آن چقدر باید 
مالیات بپردازند و به این ترتیب در دولت سیزدهم با 
قوانین مصوب مجلس، زمینه اخذ مالیات از مشاغل 

خاص و کاهش شکاف مالیاتی مشاغل اتفاق افتاد.
این نماینده مجلس یازدهم افزود: به همین دلیل 
با اصلاحات صورت گرفته بــدون اینکه پایه های 
مالیاتی تغییر کند میزان مالیــات دریافتی دولت 
بســیار افزایش پیدا کرد که این اقدامات از محل 

شناســایی فراریان مالیاتی بود و عدالت مالیاتی بر 
اساس میزان درآمد مختلف از مشاغل رعایت شد.

عضو کمیسیون امور داخلی کشور و شوراها افزود: 
دولت باید مســیر شــفافیت را در سیستم مالیات 
ستانی به مانند دو سال گذشته، امسال هم طی کند 
و به مردم اطلاع دهد که این مالیات ها صرف امور 
توسعه کشور و خدمات رســانی به مردم می شود. 
وقتی مردم با آگاهی رساندن دولت ببینند که پولی 
که بابت مالیات پرداخت می کنند در مسیر افزایش 
رفاه آنها، توسعه زیر ساخت ها، امور عمرانی هزینه 
می شــود قطعاً ناراضی نخواهند بود و با اشــتیاق 

مالیات پرداخت خواهند کرد.

در تولید لوازم خانگی مشکلی نداریمرشد تشکیل سرمایه ثابت ناخالص 

ایجاد عدالت با اصلاح نظام مالیاتی مشاغل

گروه اقتصاد ایران وجهان
News kasbokar@gmail.com
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معامله ۳ میلیون تن انواع کالا و محصول به ارزش 
۲۴.۸۷ هــزار میلیارد تومان در هفته گذشــته 
در بورس کالای ایــران انجام شــد. به گزارش 
خبرنگار اقتصادی خبرگزاری تســنیم، بررسی 
آمار معاملات بازار فیزیکــی بورس کالای ایران 
نشان می دهد در هفته گذشته ۳60 شرکت در 
تالارها و بازار فرعی کالا و محصولشان را عرضه 
کردند که به معامله ۳ میلیون تــن انواع کالا و 
محصول به ارزش ۲۴.۸۷ هــزار میلیارد تومان 
منتهی شد. ارزش معاملات 10 شرکت برتر 1۲.6 

هزار میلیارد تومان برآورد شد.
بر این اســاس جزییــات رتبه بنــدی جایگاه 
شرکت ها از لحاظ فروش به شرح زیر است: فولاد 
مبارکه اصفهان )فولاد( با ثبت معامله 90 هزار 
و 90 تن ورق گرم نوردکاران و ورق گرم خودرو 
به ارزش ۲ هزار و ۸۸0 میلیــارد تومان در رتبه 

نخست ایستاد.
ملی صنایع مس ایران )فملی( با فروش 5 هزار و 
۲00 تن مس کاتد، مس کم عیار، مس مفتول و 
سولفور مولیبدن به ارزش ۲ هزار و ۲۷۳ میلیارد 
تومان، دوم شد. سازمان توسعه و نوسازی معادن 
و صنایع معدنی ایران با فروش 5۳9 هزار و ۳00 
تن سنگ آهن کلوخه و آهن اسفنجی به ارزش 

یک هزار و 50۳ میلیارد تومان، ســوم شد. آهن 
و فولاد ارفع )ارفع( با ثبــت معامله 55 هزار تن 
شــمش بلوم به ارزش یک هزار و ۳0۲ میلیارد 

تومان در رتبه چهارم ایستاد.
معدنی و صنعتی گل گهر )کگل( با فروش 190 
هزار تن گندله سنگ آهن به ارزش 9۸9 میلیارد 
تومان پنجم شــد. پالایش نفت اصفهان )شپنا( 
با ثبت معامله 6۲ هــزار و 100 تن وکیوم باتوم 
و لوب کات ســبک به ارزش یک ۸9۲ میلیارد 
تومان، ششم شــد. معدنی و صنعتی چادرملو 
)کچاد( بــا فروش 160 هــزار و 650 تن گندله 
سنگ آهن و شمش بلوم به ارزش ۸69 میلیارد 
تومان در رتبــه هفتم ایســتاد. صنایع تولیدی 
دنیای مس کاشان با ثبت معامله یک هزار و ۴۴0 
تن مس مفتول بــه ارزش ۸0۲ میلیارد تومان 
هشتم شد. پالایش نفت بندرعباس )شبندر( ۳۴ 
هزار تن وکیوم باتوم و لوب کات سنگین به ارزش 

616 میلیارد تومان فروخت نهم شد.
پتروشیمی شــازند )شــاراک( با فروش ۷ هزار 
و ۸0۲ تن دی اتیل هگزانــول، پلی اتیلن، پلی 
پروپیلن، پلی بوتادین، تــری اتانول آمین و منو 
اتانول آمین و ثبــت ارزش ۴6۴ میلیارد تومان 

دهم شد.

وزیر راه و شهر سازی گفت: در هفته پیش رو در 
سه استان تهران، یزد و سیستان و بلوچستان 60 
هزار واحد نهضت ملی مسکن تحویل متقاضیان 
می شــود. مهرداد بذرپاش وزیر راه و شهرسازی 
در بخش خبری زنــده تلویزیونی گفت: در هفته 
پیش رو در ســه اســتان تهران، یزد و سیستان 
بلوچســتان 60 هزار واحد نهضت ملی مســکن  
تحویل متقاضیان می شــود. او گفت: نوســازی 
مســکن در بافت های فرســوده به اندازه ساخت 
مسکن در طرح نهضت ملی مهم است. همچنین 
در سال گذشته رکورد صدور پروانه در حوزه بافت 
فرسوده شکسته شد به طوری که بیش از 9۲ هزار 
پروانه ساخت در بافت فرسوده صادر شده است که 

در دولت سیزدهم عدد بی سابقه ای است.
وزیر راه و شهرســازی افزود: همچنین موضوع 
مورد بحث هم ســاماندهی بازار اجاره مســکن 
اســت که از مجلس به دولت ابلاغ شــد که این 
موضوع در دستور کار دولت قرار گیرد.  همچنین 
میزان ســقف اجاره هم ظرف ۴۸ ساعت آینده 
توسط شواری مسکن استان ها مطابق قانون باید 
تعیین گردد. برای اولین بار است که قانونی برای 

مدیریت اجاره بها در استان های کشور خواهیم 
داشــت و دولت می تواند با مصوبه شورای عالی 

استان ها سقف اجاره بها را تعیین کند.
وزیر راه و شهرســازی با بیان اینکــه این قانون 
جزئیات دیگری دارد که به مردم اعلام می شود،  
گفت: این قانون بسیار خوبی است از مجلس برای 
تصویب این قانون تشکر می کنم. این قانون دست 
دولت را برای مداخله در بازار باز می کند که شاهد 
بازار آرام تری برای امســال باشیم. بخش دیگر 
قانون ساماندهی سکو های مجازی برای مدیریت 
بازار اســت و نظامندتر کردن مداخله گران بازار 
مســکن و اجاره هم در این زمینه است. به گفته 
بذرپاش خوشبختانه میزان تورم در بازار مسکن 
کاهش پیدا کرده است که امیدواریم این موضوع 

ادامه دار باشد.
وزیر راه و شهرسازی اضافه کرد: تامین مالی یکی 
از گلوگاه های تولید مسکن است که تمیهیدات 
لازم برای این موضوع اندیشــیده شده که 100 
هزار میلیارد تومان در قانون بودجه سال 1۴0۳ 
برای افزایش سرمایه مســکن دیده شده که از 

طریق انتشار اوراق این موضوع تامین شود.

ظرفیــت نیروگاه های حرارتی کشــور در طول 
دوره فعالیت دولت رئیس جمهور شهید، آیت الله 
رئیسی بیش از 9 هزار مگاوات افزایش یافته است.

تابستان سال 1۴00 بروز خاموشی های گسترده 
در شــبکه برق کشــور، باعث نارضایتی  مردم و 

صنایع شده بود و خاطرات تلخی را رقم زده بود.
این خاموشی ها که ناشــی از ناترازی در تولید و 
مصرف بود و ســرمایه گذاری لازم برای توسعه 
ظرفیت صورت نگرفته بود تداوم داشت تا آنکه 
دولت سیزدهم به ریاست رئیس جمهور شهید 
ســکان امور را به دســت گرفت .رئیس جمهور 
شــهید به محض آغاز به کار در دســتور ویژه ای 
خواســتار برنامه ریزی برای رفع خاموشی ها و 

کاهش ناترازی شد.

وزارت نیرو در دولت ســیزدهم مأموریت یافت 
اقدام های لازم برای رفع خاموشی ها را با تلاش 
برای توسعه ظرفیت نیروگاهی به انجام برساند. بر 
این اساس برنامه ریزی های لازم انجام و اقدام های 
عملیاتی در دســتور کار قــرار گرفت و کارهای 

اجرایی آغاز شد.
اکنون و در یک هــزار روز خدمت رئیس جمهور 
شــهید ظرفیت نیروگاه های حرارتی کشــور 
در طــول دوره فعالیــت دولــت رئیس جمهور 
شهید، آیت الله رئیســی بیش از 9 هزار مگاوات 
افزایش یافته اســت. این امر منجــر به کاهش 
ناترازی، اشتغال زایی، ایجاد برق پایدار در شبکه و 
جلوگیری از تکرار تجربه تلخ خاموشی های پیش 

از شروع دولت شده است.

با حمایت های معاونت علمی، یک شــرکت دانش 
بنیان و انرژی اتمــی، طرح تولیــد رادیوایزوتوپ 
مولیبدن- 99 از شکافت اورانیوم- ۲۳5 در مقیاس 

صنعتی را آغاز کردند.
به گزارش معاونت علمی، فنــاوری و اقتصاد دانش 
بنیان ریاســت جمهوری، بر اســاس آمار، بیش از 
60 درصد اســتفاده از رادیوداروها، تنها مربوط به 

رادیوداروهای تکنسیوم m99 است.
در ایــران ســالانه حدود یــک میلیــون بیمار از 
رادیوداروهای تکنسیوم- m99 استفاده می کنند. 
تمام نیاز به مولیبــدن- 99 به عنوان مــادر انواع 
رادیوداروهای مبتنی بر تکنسیوم- m99 از واردات 
با ارزش حدود پنج میلیون یورو در سال و با مشکلات 

فراوان تامین می شود.
استفاده از این رادیوایزوتوپ در سازمان انرژی اتمی 
)شــرکت پارس ایزوتوپ( وجود داشته و به صورت 
بومی تولید و در مراکز پزشــکی هســته ای کشور 
اســتفاده می شــود. روش اقتصادی و بهترین راه 
تولید رادیوایزوتوپ مولیبدن- 99 استحصال آن از 

محصولات شکافت اورانیوم- ۲۳5 است.
پیــرو حمایت هــای معاونت علمی در ســال های 
گذشته، دانش فنی تولید این رادیوایزوتوپ توسط 
سازمان انرژی اتمی ایجاد شده است. با حمایت های 
معاونت علمی، شرکت پارس ایزوتوپ و انرژی اتمی، 
طرح تولید رادیوایزوتوپ مولیبدن- 99 از شکافت 

اورانیوم- ۲۳5 در مقیاس صنعتی بــا اعتباری به 
میزان 1۲00 میلیارد ریال و شش میلیون یورو )قدر 
السهم معاونت 600 میلیارد ریال( در حال اجراست.

علی بهرامی سامانی، مدیر پروژه طرح کلان مولیبدن 
در خصوص اینکه این طرح چه نیــازی را برطرف 
می کند، اظهار داشــت: مولیبدن جهت تشخیص 
برخی بیماری ها مورد اســتفاده قرار می گیرد. هر 
هفته بیمارســتان ها و مراکز تشــخیص پزشکی 
هسته ای سراســر کشــور نیازمند رادیوداروهایی 
بر مبنای اســتفاده از تکنســیوم-m99 هستند و 
 m99-سالانه بیش از یک میلیون بیمار از تکنسیوم

بهره مند می شوند.
این نیاز از طریق واردات مولیبــدن-99 به میزان 
1۲0 کوری و توسط شرکت پارس ایزوتوپ تأمین 
می شــود که گاهی تحت تأثیر شرایط کشور تولید 
کننده و یا تنش های سیاســی قرار گرفته و موجب 
نگرانی بیماران و بستگان آنها شده  است. از سویی 
تمامی حلقه های زنجیره ی تأمین آن به جز حلقه  
فرایند رادیوشیمی جداسازی و تخلیص آن، یعنی 
تأسیسات تولید هدف اورانیومی با غنای ۲0 درصد 
و امکان پرتودهی آن در راکتور تحقیقاتی هسته ای 
تهران و تأسیسات تولید انواع کیت های رادیودداروی 
مربوطه، در داخل کشــور موجود هستند؛ بنابراین 
تولید این محصــول راهبردی در داخل کشــور از 

اهمیت بسزایی برخوردار است.

مدیرعامل شرکت بازآفرینی شهری ایران گفت: 
رئیس جمهور در آخرین جلســه هیأت دولت بر 
نوســازی بافت های فرســوده تاکید ویژه داشت 
و اعلام کرد باید مســیر نوســازی را با بسته های 

تشویقی هموار کنیم.
محمد آئینی مدیرعامل شرکت بازآفرینی شهری 
ایران، گفت: محرومیت زدایی یکی از دغدغه های 
اصلی آیت الله رئیسی بود و طبق گفته های وزیر 
راه و شهرسازی، رئیس جمهور در آخرین جلسه 
هیأت دولت بر نوسازی بافت های فرسوده تاکید 
ویژه داشت و گفته بود ما باید مسیر را هموار کرده 
و بسته های تشــویقی را جذاب تر کنیم تا مردم 
بتوانند با اســتفاده از این مشوق ها کار نوسازی را 

انجام دهند.
مدیرعامل شرکت بازآفرینی شهری ایران با اشاره 
به اینکه در ســفرهای اســتانی در معیت رئیس 

جمهور و وزیر راه و شهرســازی از نزدیک شاهد 
اراده قوی، جدیت و دلسوزی رئیس جمهور فقید 
برای پیشبرد امور بوده است، تاکید کرد: در بازدید 
از مناطق 1۷ و 1۸ تهــران که چندی پیش انجام 
شد شاهد بودم چگونه با حساسیت ویژه دستورات 
لازم را صادر کرده و در جاهایی که کار انجام نشده 
بود با قاطعیت و از روی صداقت با کسانی که کم 

کاری کرده بودند برخورد می کرد.
معاون وزیر راه و شهرسازی ادامه داد: شهید رئیسی 
با خدا معامله کرده و خــودش را وقف خدمت به 
مردم کرده بود، بیشــتر وقت خود را در ســفر به 
مناطق محروم گذراند و در این راه به مقام عظمای 
»مهاجر الی الله« رسید و بنده به عنوان کمترین 
بندگان خدا شــهادت به مجاهدت ایشــان برای 

خدمت بیشتر به مردم می دهم.
دبیر ستاد ملی بازآفرینی شــهری پایدار با بیان 

اینکه برای مؤمن هیچ آجری بالاتر از شــهادت 
نیســت، اضافه کرد: هــر چهار شــهید بزرگوار 
شایستگی شــهادت را داشــتند و صادقانه وارد 
مجاهدت شده بودند. حجت الاسلام و المسلمین 
»آل هاشــم« امام جمعه تبریز بی شک از بهترین 
و مردمی ترین و ساده زیست ترین امامان جمعه 
کشور بود. همچنین »حسین امیر عبداللهیان« 
وزیر جهادی امور خارجه به حق بهترین وزیر امور 
خارجه دوران پس از انقلاب بود و دســتاوردهای 
خوبی در شرایط سخت کنونی در حوزه سیاست 

خارجی از خود به یادگار گذاشت.
وی گفت: »مالک رحمتی« اســتاندار آذربایجان 
شــرقی نیز از مدیران پر انرژی و دلسوز بود و در 
دوره کوتاه مدت وی بسیاری از پروژه های عمرانی 
استان آذربایجان شرقی فعال شد و مردم منطقه 
برکات حضور وی را حس کردند. در سفر اخیر که 

به این استان داشــتم از نزدیک شاهد پیگیری ها 
و تلاش های خســتگی ناپذیر او بودم و باید گفت 
آذربایجان شرقی یک مدیر جهادی و پرتلاش را 

از دست داد.
آئینی با بیان اینکه شــهادت در ســالروز میلاد 
حضرت ثامن الحجج علی ابن موسی الرضا سعادت 
می خواهد، عنــوان کرد: آیت الله رئیســی برای 
داشتن ایران قوی سر از پا نمی شناخت و شهادت 
می دهم در این راه از هیچ تلاشی فروگذار نکرد و 

اکنون این وظیفه ماست تا راه او را ادامه دهیم.
وی تاکید کرد: باید امروز بــا هم عهد ببندیم که 
پر تلاش تر از قبل خود را وقــف خدمت به مردم 
و آبادانی کشــور کرده و بــرای کاهش بافت های 
فرســوده هر چه در توان داریم انجــام دهیم تا 
بتوانیم جان مردم ساکن در بافت های فرسوده را از 

خطرات احتمالی نجات دهیم.

رئیس اتاق مشترک بازرگانی ایران و امارات با اشاره 
به تجارت یک تریلیون دلاری امارات با جهان اظهار 
امیدواری کرد با آغاز فصل جدید در روابط تجاری 
ایران و امارات ارزش تجارت دو کشور از ۳0 میلیارد 
دلار نیز فراتر رود. عرفان شاکری نسب، رئیس اتاق 
مشــترک بازرگانی ایران و امارات در گفت وگو با 
ایلنا شرحی از وضعیت تجارت دو کشور ارائه کرد 
و گفت: حجم تجارت غیرنفتی امارات در ســال 
۲0۲۳ میلادی ۳.5 تریلیــون درهم برابر با حدود 

یک تریلیون دلار بوده است.
وی افزود: امارات در چند ســال گذشته همواره 
یکی از اصلی ترین شرکای تجاری ایران بوده است؛ 
بر اساس آمار گمرک ایران در سال 1۴0۲ ارزش 
تجارت امارات متحده عربی و ایران به ۲۷ میلیارد 
و ۴00 میلیون دلار رسید که ۳0 درصد از این رقم 
به صادرات ایران به امارات اختصاص داشت و ۷0 
درصد دیگر شــامل واردات ایران از امارات بود؛ به 
عبارت دیگر در سال 1۴0۲، ارزش واردات ایران از 
امارات ۲0 میلیارد و ۸00 میلیون دلار و صادرات 

ایران به امارات 6 میلیارد و 600 میلیون دلار بود؛ 
صادرات ایران به امارات در سال 1۴0۲ نسبت به 

سال 1۴01، 1۳.5 درصد رشد داشت.
شاکری نسب در پاســخ به اینکه آنچه از امارات به 
ایران وارد می شود محصول این کشور است و ایران 
بازار مصرف محصولات اماراتی به شمار می آید یا نه 
اظهار کرد: امارات در منطقه یک قطب تجاری است 
و بنادر خود را برای انجام امور تجاری در سال های 
گذشته تجهیز و این بنادر را به عنوان قطبی برای 
ترانزیت کالا معرفی کرده اســت؛ ایران هم از این 
کریدور برای ورود انواع کالا بهره برده و البته این امر 
تنها به ایران اختصاص ندارد و بسیاری از کشورهای 
جهان از امارات بــه عنوان واســطه انتقال کالا و 

واسطه مبادلات مالی و بانکی استفاده می کنند. 
رئیس اتاق مشترک بازرگانی ایران و امارات ادامه 
داد: میوه و صیفی جات بخش قابل توجهی از فروش 
ایران به امارات را تشــکیل می دهد و البته ســایر 
مواد غذایی و خدمات فنی و مهندسی نیز از ایران 
به مقصد این کشــور صادر می شود. شاکری نسب 

خاطرنشان کرد: سهولت در مسیر ترانزیت کالا و 
مبادلات تجاری، روابط دیرینه سیاسی و اقتصادی 
و وجود مناطق آزاد و اقتصادی موجبات این سطح 

از همکاری را فراهم آورده است.  
وی یادآور شد: در حدود شش سال گذشته تبادلات 
مالی ایران و امارات متحده عربی رو به افزایش بوده 
و تغییر چشمگیری نسبت به سال های پیش  از آن 
داشته است، علاوه بر اینها در ماه گذشته ایران و 
امارات یک توافق نامه اقتصادی امضا کردند که در 
این توافق نامه جایگاه بخــش خصوصی نیز مورد 
توجه قرار گرفته است؛ برای انعقاد این تفاهم نامه از 
چند سال پیش برنامه ریزی شده بود که در نهایت 
امسال و همزمان با اکسپو۲0۲۴ تهران در ابوظبی 

منعقد شد.
شــاکری  در ادامه از امکان افزایش میزان تجارت 
دو کشــور گفت و توضیح داد: وزیر راه پیش بینی 
کرده اند که ارزش تجارت دو کشور در سال 1۴0۳ 
به ۳0 میلیارد دلار خواهد رسید با  این حال به باور 
من اگر مفاد توافق نامه یادشــده اجرا شود و نقش 

بخش خصوصی دو کشور در تجارت پررنگ تر شود 
ارزش تجارت از ۳0 میلیارد دلار هم بالاتر می رود.

وی تصریح کــرد: در حال حاضــر فصل جدیدی 
در روابط تجــاری ایران و امارات آغاز شــده و در 
همین حال دیپلماســی اقتصــادی دولت هم بر 
افزایش همکاری تجاری با همسایگان قرار گرفته 
است، بر همین اســاس امضای توافق نامه یادشده 
 رســمیت بیشــتری به روابط تجاری دو کشــور 

بخشیده است.
رئیس اتاق مشترک بازرگانی ایران و امارات اضافه 
کرد: این توافق نامه گام نخست در تحکیم روابط 
تجاری طرفین به شــمار می آید و پس از امضای 
توافق نامه بخش خصوصی دو کشور بیش از گذشته 
نسبت به توسعه روابط احساس مسئولیت می کنند 
و برای برگزاری رویدادهای تجاری مشترک، اعزام 
هیات های تجاری و ارائــه آموزش های لازم برای 
صــادرات و واردات هم افزایی بیشــتری خواهند 
داشــت و البته قرار بر این شــد کــه دولت ها نیز 

حمایت بیشتری از خود نشان دهند.

بنابر آمار ایران از بین 160 کشــور تولیدکننده 
تخم مرغ رتبه نهم تولید در دنیا را داراست که این 
امر موجب شده طی ۳ سال اخیر نه تنها نیازی به 
واردات نداشته باشیم، بلکه با صادرات مازاد تولید 
به سمت مثبت شدن تراز تجاری صنعت مرغداری 
گام برداریم. بنابر آمار در حال حاضر ایران از بین 
160 کشــور تولیدکننده تخم مرغ، رتبه نهم در 
دنیا را داراست که این امر نشان دهنده ظرفیت بی 

نظیر صنعت مرغداری است. همچنین ایران پس 
از هند، دومین کشور تولیدکننده تخم مرغ ارزان 

در دنیاست.
علی رغم آنکه تا سال 1۴00 واردکننده تخم مرغ 
در راستای تامین کسری نیاز کشور و تنظیم بازار 
بودیم،اما با اتخاذ برنامــه مدون و افزایش ضریب 
مکانیزاسیون به جایی رسیده ایم که نه تنها نیازی 
به واردات نداریم، بلکــه صادرکننده محصول به 

بازارهای دنیا هستیم. بنابر آمارهای اعلامی سال 
گذشــته 1۳6 هزارتن تخم مرغ با ارزش بیش از 
1۳0 میلیون دلار به بازارهای هدف صادر شــد 
که امسال هم صادرات 150 تا 160 هزارتن تخم 
مرغ هدف گذاری شــده است، هرچند با ظرفیت 
فعلی صنعت مرغداری، پتانســیل صادرات ۲50 
هزارتن تخم مرغ به بازارهــای هدف وجود دارد 
که می تواند در مثبت شــدن تراز تجاری صنعت 

مرغداری تاثیر بســزایی دارد. در همین ارتباط 
ارسلان قاســمی رئیس کمیســیون کشاورزی 
اتاق تعاون گفت: 60 تــا ۷0 درصد صنعت طیور 
وابسته به درآمدهای نفتی اســت که با افزایش 
صادرات مــرغ و تخم مرغ تراز تجاری به ســمت 
مثبت شــدن می رود به طوریکــه دیگر نیازی 
 به درآمدهــای نفتی بــرای تامین نهــاده های 

دامی نداریم.

مطابق آمارهای ارائه شــده 
درسال 1۴0۲ سهم جمعیت 
بیکار فارغ التحصیل آموزش 
عالی از کل بیــکاران ۴1.۳ 
درصد بوده است. به گزارش 
تسنیم، مطابق نتایج طرح آمارگیری نیروی کار درسال 
1۴0۲، بررسی نرخ بیکاری افراد 15 ساله و بیش تر نشان 
می دهد که ۸.1 درصد از جمعیت فعال )شاغل و بیکار(، 
بیکار بوده اند. بررسی روند تغییرات نرخ بیکاری حاکی از 
آن است که این شاخص، نسبت به سال قبل )1۴01( ، 

0.9 درصد کاهش یافته است.
در سال 1۴0۲، به میزان ۴1.۳ درصد جمعیت 15 ساله 
و بیش تر از نظر اقتصادی فعــال بوده اند، یعنی در گروه 
شاغلان یا بیکاران قرار گرفته اند. بررسی تغییرات نرخ 
مشارکت اقتصادی حاکی از آن است که این نرخ نسبت 

به سال قبل )1۴01(،0.۴ درصد افزایش یافته است.
بررسی آمار بازار کار و بیکاری فارغ التحصیلان بیانگر 

این است بررسی نرخ بیکاری جمعیت 15 ساله و بیشتر 
فارغ التحصیل آموزش عالی نشان می دهد.11.۸ درصد 
از جمعیت فعال فارغ التحصیل آموزش عالی بیکار بوده 
اندد. این نرخ در بین زنان نســبت به مردان و در نقاط 
روستایی نسبت به نقاظ شهری بیشتر بوده است. بررسی 
روند تغییرات این نرخ حاکی از کاهش 1.1 درصدی در 

سال 1۴0۲ نسبت به سال قبل است.
درسال 1۴0۲ ســهم جمعیت بیکاری فارغ التصحیل 
آموزش عالی از کل بیکاران ۴1.۳ درصد بوده اســت. 
این سهم در بین زنان نسبت به مردان و در نقاط شهری 
نسبت به نقاط روستایی بالاتراست. بررسی تغییرات این 
شاخص نشان می دهد که نسبت به سال قبل1.۳ درصد 

افزایش داشته است.
درسال 1۴0۲ سهم جمعیت شــاغل فارغ التحصیل 
آموزش عالی از کل شــاغلان ۲۷.1 درصد بوده است. 
این سهم در بین زنان نسبت به مردان و در نقاط شهری 
نسبت به نقاط روستایی بالاتر است. بررسی تغییرات این 
شاخص نشان می دهد که نسبت به سال قبل0.۴ درصد 

افزایش داشته است.

این در حالی است که نرخ مشارکت یا همان نرخ فعالیت، 
از نسبت جمعیت فعال )شاغل و بیکاران در جست و جوی 
کار( به کل جمعیت در سن کار بدست می آید. به زبان 
ســاده نرخ مشــارکت نیروی کار بیان می کند که چه 
درصدی از کل جمعیت در ســن کار، از نظر اقتصادی 
شاغل و یا به دنبال شغل هستند؛ از این نرخ به عنوان یک 

نماگر برای عرضه نیروی کار نیز یاد می شود.
از نرخ مشــارکت نیروی کار برای تدوین سیاست های 
اشــتغال و تحلیل بازار کار، وضعیت بازار کار در آینده، 
وضعیت بازنشستگی و خروج از بازار کار و برنامه ریزی 
برای انواع مشاغل استفاده می شود. از این رو است که نرخ 
بیکاری به تنهایی شاخص قابل اعتمادی برای ارزیابی بازار 
کار نیست چرا که نرخ بیکاری واقعیت بازار کار را نشان 
نمی دهد. بنابراین هر چه نرخ مشارکت همزمان با کاهش 

نرخ بیکاری افزایشی شود، نشان از پویایی بازار کار دارد.
کاهش نرخ بیکاری زمستان سال گذشته و قرار گرفتن 
آن در ایستگاه ۸.6 درصد و روند افزایشی نرخ مشارکت 
اقتصادی در این فصل از سال و ورود آن به کانال ۴0.۸ 
درصد نشــان می دهد که بــازار کار در ســال 1۴0۲، 

دسترسی بیشــتری به فرصت های شغلی فراهم کرده 
است چرا که عرضه نیروی کار نیز افزایش یافته است.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

سهم بیکاران فارغ التحصیل از کل بیکاران ۴۱ درصد شد

افزایش نرخ مشارکت اقتصادی

تسهیل مسیر نوسازی با اعطای بسته های تشویقی 

آغاز فصلی جدید در روابط تجاری ایران و امارات

ایران نهمین تولیدکننده تخم مرغ در دنیا

معامله ۳ میلیون تن کالا و محصول در بورس کالا

تحویل ۶۰ هزار نهضت ملی مسکن در سه استان 

افزایش ۹ هزار مگاوات نیروگاه حرارتی 

تولید رادیوایزوتوپ مولیبدن- ۹۹ به مقیاس صنعتی رسید

توسعه بازار كار با مشاركت مردم 
حمید حاج اسماعیلی، كارشناس اقتصادی 
بدون مشــارکت و حضور مردم در عرصه اقتصاد 
به هیچ وجه نمی تــوان بــازار کار را در مملکت 
گسترش داد. بنابراین در گام نخست در راستای 
ایجاد و افزایش انگیزه مردم به حضور و مشارکت 
در فعالیت های اقتصادی باید تلاش مضاعفی انجام 
شود. در شرایطی قرار داریم که شاهد تمایل بیشتر 
برای حرکت به سمت مشاغل غیرمولد مانند دلالی، 
واسطه گری، مشاغل کاذب و خلاف قانون و قاچاق 
و یا دستفروشی هستیم. بیشتر افرادی که مجبور 
به ترک کار از واحدهای تولیدی هستند، معتقدند 
حتی دستفروشــی درآمد به مراتب بیشتری از 

کارکردن در کارخانه ها و واحدهای تولیدی دارد.
تورم دشمن تولید، بازار کار و اشتغال است. هرچه 
برای کاهش تورم تلاش کنیم هم به نفع امنیت و 
اقتصاد کشور است و هم به مردمی شدن اقتصاد 
کمک می کنــد. زیرا وقتی مــردم در حوزه های 
اقتصاد مشــارکت کننــد این امــر می تواند در 
بخش های اجتماعی، فرهنگی و سیاسی هم جنبه 

های مثبت و پررنگ تری داشته باشد.
باید اقتصاد را قوی کنیم. همچنین به جای تاسیس 
کارخانه جدید، مشکل کارگاه های موجود که با 
حداقل ظرفیت کار می کنند، را حل کنیم. در چند 
سال گذشته بسیاری از کارگاه های کوچک شکل 
گرفتند و در مســیر تحریم دچار مشکل شدند، 
به اندازه کافی تجربــه ندارند که بتوانند کارگاه را 
حفظ کنند و به فعالیت ادامه دهند. بنابراین باید 
با تجمیع متخصصان و کارشناسان و خبرگان در 
یک کمیته اختصاصی مشاوره فنی لازم ارایه شود. 
از گذشته به دلیل شرایط خاص اقتصادی، بحث 
تولید در کشور مطرح بوده است از آنجا که اقتصاد 
ما وابسته به نفت بوده و بیشتر در بخش خدمات 
فعال بودیم چندان در تولید توفیق نداشتیم اکنون 
هم هنوز بخش خدمات در تولید ناخالص داخلی 
و در اشتغال بیشــتر از بخش های دیگر پررنگ 
اســت، لذا برای اینکه بتوانیم تغییری در شرایط 
اقتصادی ایجاد کنیم که منجر به توسعه بازار کار و 
تولید ثروت بیشتر شود حتماً تولید باید در اولویت 

قرار گیرد.
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آخر
 کسب و کار

شفافیت، نقطه قوت کسب وکارهای تجارت الکترونیکی است
رئیس مرکز توسعه تجارت الکترونیکی گفت: شفافیت در انتشار اطلاعات معاملات 
پیش از مزایده یا مناقصه و حتی پس از آن از جمله ویژگی های برجسته سامانه 

تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( برای کاربران است.
به گزارش ایرنا از مرکز توســعه تجارت الکترونیکی )مرکز تتا(؛ امین کلاهدوزان 
رئیس مرکز توســعه تجارت الکترونیکی در جلسه تخصصی کمیسیون فناوری 
اطلاعات و ارتباطات اتاق بازرگانی ایران ضمن تاکید بر تعامل با بخش خصوصی و 
دریافت بازخورد برای اصلاح امور، گفت: باتوجه به اینکه کسب و کاری که در آن 
خرید و فروش کالا و خدمت در فضای مجازی صورت بگیرد فارغ از شیوه پرداخت 
و نوع تحویل، تجارت الکترونیکی محسوب شــده و باید دیدگاه ها و چالش های 

آن ها با تمام تنوع شنیده شود.
وی در ادامه افزود: اکنون قریب به ۲۰۰ هزار شرکت تجارت الکترونیکی فعال و 
رسمی در کشــور وجود دارد که گردش مالی این کسب و کارها در سال ۱۴۰۲، 

قریب به ۳۲۰۰ همت بوده است.
رئیس مرکز توســعه تجارت الکترونیکی در این جلســه با اشــاره به ســامانه 
تــدارکات الکترونیکی دولت )ســتاد(، تصریــح کرد: حجم معامــلات دولتی 
ســامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ســتاد( در سال گذشــته بیش از ۱۱۰۰ 
همت بوده اســت که نشــان از عملکرد قابل توجه این خدمت در کشــور دارد. 
وی در ادامه این نشست، افزود: شفافیت در انتشــار اطلاعات معاملات پیش از 
 مزایده یا مناقصه و حتی پس از آن از جمله ویژگی های برجســته سامانه ستاد 

برای کاربران است.
کلاهدوزان با تاکید بر وظیفه تسهیل گری مرکز توسعه تجارت الکترونیکی، اظهار 
داشت: تسهیل گری در حوزه فعالیت های کسب و کارها یعنی رفع موانع و پیش 
بینی قوانین و مقررات لازم برای این حوزه، که اکنــون همین رویکرد در مرکز 

ساری و جاری است.
وی با اشاره به بهره برداری از ظرفیت گفت وگو با بخش خصوصی و شرکت های 
فعال، گفت: تلاش برای ایجاد وفاق میان حوزه های تصمیم گیر در حوزه سلامت 
الکترونیکی یا معاملات خودرو با تاکید بر گفت وگوی تخصصی با بخش خصوصی 
و شرکت های فعال از جمله مثال هایی از فعالیت های مرکز برای بهبود و توسعه 

فضای کسب و کارهای تجارت الکترونیکی است.
رئیس مرکز توسعه تجارت الکترونیکی در این نشست تخصصی با حضور بخش 
خصوصی، اظهارداشت: حوزه طلا دیگر بخشــی بود که با بهره برداری از ظرفیت 
سندباکس وزارت صمت نیز در حال پیگیری و برطرف نمودن موانع برای حضور 

کسب و کارهای تجارت الکترونیکی در آن هستیم.
وی با اشاره به ضرورت همراهی نهادها و دستگاه ها، تصریح کرد: تسهیل فضای 
کسب و کار یک وظیفه مهم و راهبردی است اما تحقق آن نیازمند همراهی سایر 
نهادها و دستگاه های دولتی  و البته بخش خصوصی است تا با سرعت لازم به نتیجه 

مطلوب برسیم.
رئیس مرکز توسعه تجارت الکترونیکی با اشاره به موارد متعدد حمایت از کسب و 
کارها، گفت: حمایت از نوآوری شرکت های تجارت الکترونیکی به نسبت نمونه های 
سنتی نیز رویکرد مهم مرکز بوده که حمایت از تاکسی های اینترنتی در مسئله 

قطع شدن سهمیه سوخت با این نگاه صورت گرفته است.
وی با اشــاره به ظرفیت قانون نظام صنفی، گفت: بهره بــرداری از ظرفیت بالای 
قانون نظام صنفی که اتحادیه کسب و کار مجازی بر اساس آن تشکیل شده است، 
ضروری بوده و در همین راستا اتصال ســامانه اینماد به اتحادیه به زودی انجام و 
به دنبال صدور پروانه کسب و کار، اینماد هم به صورت سیستمی صادر خواهد شد.

رئیس مرکز توســعه تجارت الکترونیکی در ادامه با اشــاره به تعامل با تشکل ها 
و انجمن های تخصصی فعال در این حــوزه، تصریح کرد: تعامل با تشــکل ها و 
انجمن های تخصصی حوزه تجارت الکترونیکی و بهره برداری از ظرفیت تجارب و 
گفت وگو با آن ها هم اکنون در مرکز در حال انجام است و قطعا از اینگونه فعالیت ها 

در راستای تحقق حکمرانی مشارکتی حمایت خواهد شد.
وی در پایان، افزود: مزیت حوزه تجارت الکترونیکی، شفافیت قابل توجه کسب 
و کارهای فعال در این بخش در مســائلی همچون شــیوه عرضه کالا و خدمات، 
تراکنش های مالی، ارسال و تحویل کالا و غیره بوده که یک نقطه قوت مهم برای 

توسعه و بهبود آن در مقایسه با شیوه های سنتی در کشور است.

چند دامنه فارسی به ثبت رسیده است؟
بر اساس آخرین اعلام مرکز ثبت دامنه کشوری تاکنون یک میلیون و ۶۳۵ هزار 
 ).ir( ۲۴۸ دامنه فعال فارسی به ثبت رســیده که در این میان پسوند دات آی آر

بیشترین دامنه  فعال را دارد.
نام دامنه بخشی اســت که گویای نام برند یا فعالیت کاربر بوده و آن را به دلخواه 
خود انتخاب می کند. پســوندهای مجاز و معتبر در واقع پسوندهایی هستند که 
توسط کمیته مخصوص تأیید و تصویب پسوندها یعنی آیکن )ICANN( تأیید 
شده باشند. نمونه های پسوندهای متداول  com، org و ir هستند و انتخاب نام 
دامنه مناسب و ساده بسیار مهم بوده و همچنین در رتبه بندی )Ranking( نتایج 

جست وجوی گوگل نیز تأثیرگذار است.
در واقع دامنه یا دامین همان آدرس اینترنتی است که شما با آن شناخته می شوید. 
این آدرس هر چقدر ساده تر و سرراست تر باشد بهتر بوده و کاربران بیشتری شما را 
خواهند یافت. دامنه از دو بخش اصلی تشکیل شده است؛ نام دامنه و پسوند دامنه، 
نام دامنه را شما تعیین می کنید و در صورتی  که این نام آزاد باشد می توانید آن را 
در اختیار بگیرید. البته پسوند دامنه هم بستگی به نوع کار شما و گاهی به کشوری 

که در آن هستید، بستگی دارد.
در ایران، پژوهشگاه دانش های بنیادی از جمله مراکز اصلی برای ثبت دامنه های 
اینترنتی به شمار می رود و هر کاربری که تمایل به ثبت دامنه ای برای بازگشایی 
سایت خود داشته باشد، باید به سایت این مرکز یا یکی از نمایندگان فعال آن در 

سطح کشور مراجعه کند.
این پژوهشــگاه همچنین آمــاری دقیــق از دامنه هــای ایرانی را به دســت 
می دهد. مرکز ثبت دامنه کشــوری ایران زیرمجموعه پژوهشــگاه دانش های 
بنیادی اســت و وظیفه ثبت دامنه ها در ایران را برعهده دارد. شــاید گســتره  
دامنه های ســطح بالایــی ماننــد Com، Net، Org و Info که در سراســر 
وب وجــود دارند و زمینه درخواســت برای ایــن دامنه ها در تمامی کشــورها 
باز اســت، بســیار گســترده باشــد که برآورد آمــاری دقیــق از آن ها کمی 
 مشــکل شــود، اما مرکز ثبــت دامنه آمــار آخریــن دامنه های ثبت شــده را 
به دســت می دهد. طبق آخرین آمار موجود در مرکز ثبت دامنه کشوری ایران، 
از ابتدای ثبت دامنه های فارســی در کشــور تاکنون یک میلیون و ۶۳۵  هزار و 
۲۴۸دامنه ثبت شده است و از بین پسوندهای ثبت شده  فارسی، پسوند ir با یک 
میلیون و ۶۲۶ هزار و  ۹۶۴دامنه  فعال در صدر قرار دارد. در واقع بیش ترین سهم 
متعلق به همین پسوند اســت؛ به طوری که از میان دیگر پسوندهای فارسی، هر 

کدام کمتر از ۵۰۰۰ دامنه را ثبت کرده اند.
دامنه هایی که بیشتر از ۱۰۰۰ مورد ثبت شده دارند، co.ir با ۴۳۲۰مورد، دامنه 
ایران با ۱۴۹۷ مورد و دامنه ac.ir با ۱۱۰۴دامنه فعال هستند. هم چنین دامنه های 
دیگری وجود دارند که کمتر از ۱۰۰۰ مورد به نام آن ها ثبت شــده است. دامنه 
 id.ir با ۷۲۹مورد، دامنه org.ir  با ۲۳۲ مورد، دامنه sch.ir  با ۲۱۰ مورد و دامنه 
gov.ir با ۱۶۷ مورد نیز در رتبه های بعدی لیســت قــرار دارند. کمترین دامنه 

ثبت شده نیز متعلق به دامنه net.ir با ۲۵ دامنه فعال است.   

اخبار

معــاون بنیاد ملــی نخبگان 
گفت: بســیاری از برنامه های 
تحولی ماننــد جذب نخبگان 
در دســتگاه های اجرایــی، 
ایجاد و ساماندهی کانون های 
مردمی نخبه پرور حاصل نگاه ویژه آیت الله رییســی به 
موضوع نخبگان بود. به گزارش بنیاد ملی نخبگان، رسول 
محمدقلی؛ معاون مستعدان و آینده ســازان بنیاد ملی 
نخبگان با اشــاره به نقش آیت الله رئیسی در ارتقاء نظام 
نخبگانی کشور، گفت: در دورانی که جناب آقای رئیسی 
تولیت آستان قدس رضوی علیه السلام را بر عهده داشت، 
با جمعی از فعالان حوزه نخبگان بــا وی دیدار کردیم و 
در همان دیدار بر موضوع شناسایی،هدایت و حمایت از 

مستعدان برتر مناطق محروم تاکید کرد.
وی افزود: این توجه ویژه ســبب شد به منظور شناسایی 
و پشــتیبانی از اســتعدادهای برتر در مناطق محروم و 
روســتاهای صعب العبور که به امکانات دسترسی کافی 
نداشــتند، مجموعه های مردمی نخبه پــرور امام رضا 

علیه السلام ایجاد شود.

تربیت نســلی برای خدمت به مردم مناطق 
محروم

محمدقلی با بیان اینکه رئیس جمهور شهید باور داشت 
که مــردم مناطق محــروم، محرومین و مســتضعفین 
سرمایه های اصلی کشور و صاحبان اصلی انقلاب هستند، 
ادامه داد: آیت الله رئیســی تاکید بســیار زیادی داشت 
که ظرفیت های آســتان قدس رضوی علیه السلام برای 
شناسایی استعدادهای ساکن در روستاهای دور افتاده و 
مناطق محروم و همچنین هدایت و حمایت از آنان به کار 
گرفته شود تا در آینده با عنایت خاصه امام رضا علیه السلام 
نسلی تربیت شود که محبت به امام رئوف علیه السلام را 
در دل دارند و توان و ظرفیت خود را برای خدمت به مردم 

به ویژه در مناطق محروم به کار بگیرند.
معاون مستعدان و آینده ســازان بنیاد ملی نخبگان با بیان 
اینکه لقب ســید محرومان آیت الله رئیسی داده نشد، بلکه 
وی این لقب را با توجه ویژه به محرومین و مســتضعفین 
به دست آورد، اظهار داشــت: این رویکرد سبب خیر شد و 
خیلی زود خیرین نیز ظرفیت های خود را در این مسیر به کار 
گرفتند. خوشبختانه بخش زیادی از همان استعدادهای دوره 
دانش آموزی امروز وارد دانشگاه شده اند و در مسیر نخبگی و 

اثرگذاری و خدمت به مناطق محروم قرار دارند.

ایجاد ۷۰۰ مجموعه  مردمی نخبه پرور
محمدقلی اضافه کرد: بنیاد ملی نخبــگان نیز در زمان 

ریاست جمهوری شــهید جمهور و با تاکید ویژه شخص 
آیت الله رئیسی همان روند را در مقیاس کشوری دنبال کرد 
و نتیجه آن ایجاد ۷۰۰ مجموعه های مردمی نخبه پرور شد 
که با هدف شناسایی استعدادهای برتر و حمایت از آنان 
تا رسیدن به مرحله اثرگذاری مبتنی بر حوزه استعدادی 
فعال هستند. این اقدام به دلیل اینکه به صورت بنیادین 
و مردم نهاد و همچنین با اتکا به ظرفیت خیرین صورت 
پذیرفت. قطعاً در آینده نیز مسیر خود را ادامه خواهد داد به 
خصوص اینکه کانون های مردمی نخبه پرور به بودجه های 
دولتی و حاکمیتی وابسته نیستند و بروکراسی پیچیده 
اداری نیز در آنهــا وجود ندارد خوشــبختانه تعدادی از 
مجموعه های نخبه پرور امام رضا علیه السلام نیز در همین 
قالب به بنیاد ملی نخبگان متصل شــده اند که بخشــی 
از خروجی آنها به مدارس ســمپاد و استعداد درخشان 
و بخشــی دیگر به دانشــگاه های بزرگ و برتر کشور راه 

یافته اند.

بورس دانای ایران؛ بورس ویژه رئیس جمهور 
شهید

وی اظهار داشــت: رئیس جمهور شهید در همایش ملی 
نخبگان دستور دادند بورس خاصی ویژه شخص ایشان به 
نام بورس دانا برای تعدادی از دانش آموزان مستعد مناطق 
محروم ایجاد شود. در این بورس تاکنون ۱۰۰ دانش آموز 
مستعد برتر مناطق محروم شناسایی شده اند که قرار بود 
در ســفر آتی رئیس جمهور به سیستان و بلوچستان که 
خود سرزمین غنی در بهره مندی از استعدادهای برتر و 
نخبگان است، از فرودگاه مهرآباد رئیس جمهور را در این 

سفر همراهی کنند.
معاون مستعدان و آینده ســازان بنیاد ملی نخبگان با بیان 
اینکه بنیاد ملی نخبگان با دستور رهبر معظم انقلاب تاسیس 
و راه اندازی شد و در طول ســال های فعالیت خود گام های 
بلندی برای شناسایی و توانمندسازی مستعدان برتر علمی 
برداشت، یادآور شــد: یکی از اقدامات بنیادینی که در دور 
جدید ذیل حمایت های رئیس جمهور شــهید انجام شد، 
گسترش دایره نخبگانی بود. در واقع بنیاد ملی نخبگان تلاش 
دارد علاوه بر جامعه علمی، نخبگان دیگر حوزه های ادبی، 
هنری، مهارتی، اجتماعی و کارآفرینی را نیز شناسایی کند و 
مورد حمایت قرار دهد تا همه افرادی که می توانند در مسیر 
پیشرفت کشور اثرگذار باشند، مورد حمایت ویژه قرار بگیرد؛ 
البته این مهم در سند راهبردی کشور در امور نخبگان نیز 
مورد تاکید قرار گرفته است که تحقق آن نیازمند همکاری و 

تعامل نهادها و دستگاه های مختلف است.

شناســایی بیش از ۵۳۰۰ مســتعد برتر در 
شناسایی فعال

وی شناسایی فعال را یکی دیگر از رویکردهای بنیاد ملی 
نخبگان برای گسترش دایره نخبگانی قلمداد کرد و افزود: 

متاســفانه در روند قبلی بعضاً برگزیــدگان المپیادهای 
علمی نیز به دلیل عدم اظهار، در دایره مخاطبان بنیاد ملی 
نخبگان قرار نمی گرفتند؛ در حالی که در سال جاری بنیاد 
ملی نخبگان با زیر نظر قرار دادن رویدادهای معتبر علمی 
و همچنین نظر اساتید شاخص و مراکز علمی معتبر، بیش 

از ۵۳۰۰ مستعد برتر را شناسایی کرده است.

همکاری و تعامل با ۱۰۰۰کانون نخبه پرور
محمدقلی با اشــاره به اینکه طرح شهاب از سال ۱۳۹۳ 
بنا به دســتور رهبری و تاکید ویژه ایشــان به شناسایی 
استعدادهای برتر از ســنین پایین، با همکاری آموزش و 
پرورش اجرا شد، تصریح کرد: متاسفانه این طرح در مرحله 
شناسایی متوقف شده بود اما در یک سال اخیر بنیاد ملی 
نخبگان بر مسئله هدایت اســتعدادهای برتر شناسایی 
شده تمرکز کرده اســت و برای تحقق این امر با ۱۰۰۰ 
کانون نخبه پرور همکاری و تعامل دارد که در هر کانون 
۱۰۰ نفر از این دانش آموزان در فرایندها حضور خواهند 
داشت. علاوه بر آن ۵۰۰ مدرسه سمپاد و شبانه روزی نیز 
هر کدام ۲۰۰ دانش آموز را پوشش خواهند داد. در کنار 
این موارد، با همکاری ســامانه شاد و صدا و سیما پلتفرم 
خاصی نیز برای هدایت و حمایت اســتعدادهای شهابی 
آماده شده است که حداقل ۱۰۰ هزار نفر را مورد حمایت 

و توانمندسازی قرار خواهد داد.
وی افزود: امید است تا پایان سال، تمام استعدادهای برتر 
جامعه دانش آموزی که ۱۰ درصد کل این جامعه را تشکیل 
می دهند، در فرایندهای مذکور تحت پوشش قرار بگیرند.

ابلاغیه تشکیل کمیته پیگیری امور نخبگان 
در دستگاه ها و وزارتخانه ها

معاون مستعدان و آینده ســازان بنیاد ملی نخبگان بیان 
داشت: رئیس جمهور شهید اواخر اسفند ماه ابلاغیه ایجاد 
مرکز یا کمیته پیگیری امور نخبگان را به همه دستگاه ها 

و وزارتخانه های ذیل ریاست جمهوری ارسال کرد. رئیس 
این مرکز یا کمیته شخص وزیر و عالی ترین مقام دستگاه 
خواهد بود و دبیر نیز با هماهنگی بنیاد ملی نخبگان یکی 
از معاونان وزیر است. بعد از این ابلاغیه، برنامه ها و اقدامات 
بسیار مطلوبی انجام شد که یکی از آنها دیدار نخبگان با 
وزیر کشور و معاونان وی بود. این نشست ها با هدف ارائه 
نظرات و دیدگاه های نخبگان در حکمرانی و تحقق وظایف 

محوله هر دستگاه و وزارتخانه، ادامه خواهد داشت.

تاکید رئیس جمهور بر لزوم حضور نخبگان در 
بدنه حکمرانی

محمدقلــی با اشــاره به تصویــب جذب نخبــگان در 
دستگاه های اجرایی در دولت سیزدهم، یادآور شد: علاوه 
بر هزار نفری که در فراخوان اول جذب شدند، در فراخوان 
دوم نیز ۵۰۰۰ ظرفیت به صورت شغل-محل ایجاد شده 
است و اکنون ۲۷ هزار نفر در مسیر ارزیابی قرار دارند که 
این قانون هم با نظر شخص رئیس جمهور و تاکید ایشان 
بر لزوم حضور نخبگان در بدنه حکمرانی کشور تصویب 

و اجرا شد.
معاون مستعدان و آینده سازان بنیاد ملی نخبگان با تأکید 
بر اینکه مســیر انقلاب اسلامی نشــان داده که حرکت 
نخبگانی توقف ندارد، خاطرنشان کرد: بنیاد ملی نخبگان 
تمام برنامه ها و طرح های خود را مبتنی بر سند راهبردی 
کشــور در امور نخبگان اجرایی می کند؛ به همین دلیل 
امید اســت اقدامات صورت گرفته در دور جدید ریاست 
جمهوری نیز ادامه یابد. از طرفی با تصویب قانون جامع 
حمایت از نخبگان که تقدیم مجلس شــورای اسلامی 
خواهد شد، زمینه بسیار مناسبی برای حمایت به کارگیری 
و جلوگیری از مهاجرت نخبگان فراهم می شود. به همین 
دلیل امید اســت مجلس آینده تصویب این قانون را در 
اولویت قرار دهد چون قطعاً منشــاء تحولات بزرگی در 

حمایت از نخبگان خواهد بود.

معاون بنیاد ملی نخبگان مطرح کرد؛

نقش ویژه آیت الله رئیسی در ارتقاء نظام نخبگانی 
News kasbokar@gmail.com

دولت سیزدهم صنعت فضایی را پس از سال ها رکود احیا کرد 
و با اقداماتی نظیر ۳۰ ماهواره در دست ساخت، ۱۱ پرتاب و 
تثبیت ماهواره در مدارهای جدید توانست این صنعت را به 
شکل خوبی توسعه دهد. در ابتدای دولت سیزدهم زمانی که 
رییس جمهور شهید تصمیم گرفت پس از نزدیک به ۱۱ سال 
اولین جلسه شورای عالی فضایی را برگزار کند، این نوید داده 
شد که قرار است در این دولت به صنعت فضایی توجه ویژه ای 
شود و این بخش توسعه یابد. به همین دلیل بود که در دو سال 
نخست فعالیت دولت سیزدهم ۱۱ پرتاب ماهواره ثبت شده 
که معادل تعداد پرتاب ها در ۱۰ سال قبل از این دولت است.

تعداد ماهواره های در حال ساخت در ابتدای دولت سیزدهم، 
هشت عدد بود که در پایان ســال ۱۴۰۱ این تعداد به ۱۲ 
ماهواره و تا پایان سال ۱۴۰۲ تعداد ماهواره های در دست 
ساخت به عدد ۳۰ رسید. این اتفاقی است که در دولت های 
دیگر حتی مشــابه آن نیز انجام نشــد. تعداد پرتاب های 
تحقیقاتی سری ماهواره های سیمرغ، ذوالجناح، قاصد و قائم 
در ابتدای دولت سیزدهم ۶ پرتاب بود که در پایان سال ۱۴۰۱ 
این تعداد به ۱۲ عدد رسیده است. اکنون نیز ماهواره های 

متعددی در نوبت پرتاب هستند.

دوازدهمین پرتاب در دولت سیزدهم
دهم اسفند ســال  ۱۴۰۲، ماهواره پارس۱ توسط پرتابگر 
سایوز از پایگاه پرتاب »وستوچنی« روسیه به فضا پرتاب شد 
و با موفقیت در مدار خورشید آهنگ با ارتفاع ۵۰۰ کیلومتر از 
سطح زمین تزریق شد. پارس۱، ماهواره ای تحقیقاتی است 
که مراحل طراحی، ساخت، تجمیع و آزمون آن در پژوهشگاه 
فضایی ایران انجام شده است. این ماهواره ۱۳۴ کیلوگرمی، 
از سری ماهواره های تحقیقاتی - سنجشی پژوهشگاه فضایی 

ایران است و به منظور تصویربرداری کاربردی، توسعه بازار 
داده های سنجشــی داخلی، و توسعه و آزمون فناوری های 
مورد نیاز ماهواره های سنجشــی عملیاتی بومی طراحی و 

تولید شده است.
این ماهواره دارای سه دوربین تصویربرداری است و اطلاعات 
منابع زمینی را در سه محدوده طیفی مرئی، فروسرخ موج 
کوتاه و فروســرخ گرمایی دریافت می کند. دوربین طیف 
رنگی و فروسرخ موج کوتاه این ماهواره در کمتر از ۱۰۰ روز، 
۹۵ درصد اراضی ایران را تصویربرداری می کند. همچنین، 
دوربین با طیف فروســرخ گرمایی با قابلیت تصویربرداری 
در شب قادر اســت، کل اراضی ایران را در کم تر از ۴۵ روز 

تصویربرداری کند.

تصویربرداری از کل اراضی ایران در کمتر از ۴۵ 
روز با پارس ۱

از دیگر مأموریت های این ماهواره می توان به آزمون مکانیزم 
پنل های خورشیدی بازشونده، آزمون اصلاح مدار با پیشرانش 
گاز سرد، آزمون عملکرد تعیین موقعیت ماهواره مستقل از 
GPS مبتنی بر روش موقعیت یابی بومی، آزمون عملکرد 
مجموعه تولیــد، تبدیل و توزیع تــوان در مدار با صفحات 
خورشیدی بازشــونده و بردهای بومی، آزمون ارسال داده 
تصاویر بــا نرخ بالا در باند فرکانســی X، ســنجش میزان 
تشعشعات فضایی در مدار با استفاده از محموله اندازه گیری 

میزان تشعشعات فضایی )دزیمتری( اشاره کرد.
فناوری های مورد استفاده در ماهواره پارس۱ شامل لینک 
ارتباط مخابراتی در باند فرکانسی V/UHF، لینک ارتباط 

مخابراتی طیف گسترده در باند فرکانسی S، لینک ارتباط 
 ،GPS سنسور تعیین موقعیت ،X مخابراتی در باند فرکانسی
سنسور تعیین موقعیت ODS، سنسور خورشید، سنسور 
ستاره، سنســور مغناطیس سنج، سنســور ژایروسکوپ، 
سنسورهای سنجش میزان تشعشعات فضا، لوله حرارتی، 
تجهیزات سخت افزاری و ساختارهای نرم افزاری مدیریت 
حالت های مختلف افزونگی و پنل های خورشیدی است. این 
فناوری ها مبنای فناوری های مورد نیاز ماهواره های عملیاتی 

آینده کشور خواهد بود.
این ماهواره اکنون در مدار قرار دارد و داده های خود را در زمان 
گذر از آسمان ایران به پایگاه دریافت داده ها ارسال می کند. 
دوربین طیف رنگی و فروســرخ موج کوتاه این ماهواره در 
کمتر از ۱۰۰ روز، ۹۵ درصــد اراضی ایران را تصویربرداری 
می کند. همچنین، دوربین با طیف فروسرخ گرمایی با قابلیت 
تصویربرداری در شب قادر است، کل اراضی ایران را در کم تر 

از ۴۵ روز تصویربرداری کند.

»ثریا« رکورد زد
»ماهواره ثریا« یــک ماهواره ایرانی از ســری ماهواره های 
تحقیقاتی ساخت پژوهشگاه فضایی ایران است که ۳۰ دی ماه 
۱۴۰۲، با ماهواره بر قائم سفر خود به مدار ۷۵۰ کیلومتری 
زمین را با موفقیت به پایان رســاند و یک رکــورد تازه در 

قرارگرفتن ماهواره در ارتفاع را به ثبت رساند.
با پرتاب این ماهواره تحقیقاتی بسیاری از زیرسیستم های 
توسعه یافته شده توسط پژوهشگاه فضایی ایران نیز در شرایط 
تست مداری قرار می گیرند و راه برای توسعه سریع صنعت 

فضایی بومی ایران هموارتر می شود. ضمن اینکه این پرتاب 
قدمی مهم در راستای افزایش توانمندی تزریق ماهواره در 

مدارهای بالاتر محسوب می شود.
با پرتاب ماهواره ثریا، برای نخستین بار ایران توانست با کمک 
متخصصان خود،   ماهواره را در مدار۷۵۰ کیلومتری زمین 
تزریق کند. سال گذشــته ماهواره های نور ۲ و نور ۳ نیز با 
موفقیت به مدار تزریق شدند اما ارتفاعی که به ثبت رساندند 
در ۵۰۰ کیلومتری از سطح زمین بود. امروز »ثریا« توانست 
با ماهواره بر »قائم ۱۰۰« رکورد قرار گرفتن ماهواره در ارتفاع 

را در صنعت فضایی ایران تغییر دهد.

استحکام صنعت فضایی ایران
با توجه به فعالیت های پژوهشگاه فضایی و سازمان فضایی در 
رشد صنعت فضایی کشور اتفاقات خوبی رخ داد. پرتاب های 
موفقیت آمیز ماهواره های مختلف با کاربردهای متفاوت باعث 
شده زنجیره صنعت فضایی ایران مستحکم تر از گذشته شود 
و نگرانی در بخش تزریق ماهواره به طور مســتقیم توسط 

پرتابگر وجود نداشته باشد.
ماهواره بر قائم با ســوخت جامد قابلیــت حمل اجرامی به 
بزرگی زیــر ۱۰۰ کیلوگرم در مدار حــدود ۵۰۰ کیلومتر 
را دارا اســت که در سومین پرتاب آزمایشــی خود با ثبت 
رکورد جدیدی در پرتاب های بومی، بــا موفقیت ماهواره 
ثریا با جرم حــدود ۵۰ کیلوگرم را در مــدار ۷۵۰ کیلومتر 
دایروی قرار دهد. مدارهایی که در بالای ســطح زمین قرار 
گرفته اند دارای ارتفاعات و قابلیت های گوناگون هســتند. 
برخی از مدارها برای ماهواره هایی سنجشی مناسب است 
 و برخی دیگر محــل قرارگیری ماهواره هــای مخابراتی و

 تصویربرداری است.

تهران- ایرنا- مدیرعامل شــرکت ملی پست گفت: با 
توجه به اینکه دفاتر پســتی در کل کشور متناسب با 
توسعه شهرها توسعه پیدا نکرده است، تصمیم داریم 
این خلا را با جایگزینی اتوبوس هــای برقی به عنوان 
باجه های پستی سیار در مناطق پرتردد کشور جبران 

کنیم.
»محمود لیائی« دربــاره اقدامات این شــرکت برای 
نوسازی ناوگان پستی کشور در دولت سیزدهم گفت: 
در حوزه نوسازی ناوگان، یک تکلیف بین المللی از سوی 
اتحادیه جهانی پست داریم که به »ناوگان سبز« مشهور 
است که شامل ناوگان هیبریدی، موتور و ماشین های 

برقی می شود.
وی افزود: در دولت سیزدهم از میان تمام دستگاه های 

دولتی نخستین دستگاهی بودیم که موفق شدیم موتور 
برقی را وارد ناوگان عملیانی خود کنیم که این اتفاق در 
دی ماه ۱۴۰۱ رخ داد. قبــل از رونمایی از این ناوگان، 
یک تفاهم نامه برای ۷۰۰ موتور میان شرکت ملی پست 
و شهرداری تهران منعقد شــد. تفاهم نامه دیگری نیز 
مربوط به ۸۰۰ موتور برقی بود که بین شــرکت ملی 
پست و شــهرداری مشــهد برای ورود موتور برقی به 

ناوگان پست مشهد بود.
معاون وزیــر ارتباطات تاکید کرد: بــا همین رویکرد 
در حال گســترش این ناوگان در کلان شهرهای دیگر 
هســتیم که با آلودگی هوا مواجه هســتند. در ادامه 

نیز موفق شــدیم مصوبه ای از شــورای عالی ترافیک 
دریافت کنیم که به واســطه آن شــهرداری های ۲۰ 
کلان شهر مکلف شــدند تا موتورهای برقی در شبکه 
پستی مشــهد فعال شــود. این مصوبه باعث می شود 

که بتوانیم موتورهای برقی را وارد شبکه پستی کنیم.
لیائی تصریح کرد: در راســتای محقق شــدن ناوگان 
سبز برای پســت، قصد ورود ماشــین های هیبریدی 
و برقی به شــبکه پســتی کشــور را داریم که چالش 
سد راه، قیمت تمام شــد دو برابری ماشین های برقی 
اســت. اگر مابه التفاوت قیمت ماشــین های برقی با 
ماشین های معمولی را حل کنیم این آمادگی وجود دارد 

که خودروهای برقی را جایگزین خودروهایی کنیم که 
عمر مفید آن ها تمام شده است. دولت باید در این مسیر 

به ما کمک کند.
مدیرعامل شرکت ملی پســت گفت: با توجه به اینکه 
دفاتر پستی در کل کشور متناســب با توسعه شهرها 
توسعه پیدا نکرده است، از لحاظ منابع مالی به شدت در 
مضیقه هستیم و تصمیم داریم این خلا را با جایگزینی 
اتوبوس های برقی که می توانند در زمان های مختلف در 
مناطقی که دارای ترافیک پستی هستند حضور پیدا 
کنند، پر کنیم. در این راستا مذاکراتی را با شرکت هایی 
که این محصول را دارند انجام دادیم و در آینده نزدیک 
اتوبوس های برقی را به عنوان باجه های پســتی سیار، 

وارد شبکه پستی خواهیم کرد.

احیا و توسعه صنعت فضایی ایران در دولت شهید رئیسی

ورود باجه های پستی سیار به شبکه پستی کشور
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کار و
کارآفرینی 

»مســافر مرا مي دزدد«؛ 
اين جمله بــراي همه ما 
آشناســت زماني كه بين 
چند راننده تاكسي بر سر 
يك مســافر اختــاف به 
وجود مي آيد. بيكاري، فراغــت از تحصيل و پيدا 
نكردن شغلي متناســب با داشته ها ذهن بسياري 
را به سمت مسافركشــي مي برد. اين دلايل باعث 
شده است در هر مسير و خياباني تعداد ماشين هاي 
مسافركش از خود مســافران هم بيشــتر باشد. 
رقابتي كه براي پيدا كردن يك مســافر ميان اين 
ماشــين ها به وجود مي آيد گاهي به درگيري بين 
آنها مي انجامد. اين موضوع در شــهرهايي كه آمار 
بيكاري بسياري دارند مشهود تر است. البته برخي 
هم نه مسافركش هســتند و نه مجوز قانوني آن را 
دارند بلكه از ماشيني كه در اختيار دارند به عنوان 
وســيله اي براي درآمدزايي اســتفاده مي كنند و 
باعث مزاحمت براي مسافركشــان و تاكسيرانان 
مي شوند. اين مســافربران كه تعدادشان هم كم 
نيســت، بي توجه به كســاني كه تنها شغل شان 
مسافركشی است، گوي رقابت را از آنها ربوده اند و 

بازار درآمدي آنها را به نحوي خراب كرده اند. 
يك راننده تاكسي مي گويد: مسافركشي هم يك 
شغل است و بايد امنيت شغلي خود را داشته باشد. 
كساني كه در آژانس هاي تاكسيراني عضو هستند 
يا ماشين آنها عامت و نماد قانوني براي اين كار را 
دارد، وقت و عمر خود را صرف اين كار كرده اند اما 
متاسفانه برخي كساني كه با ماشين شخصي به اين 
كار مبادرت مي كنند هم باعث كم شــدن درآمد 
اين رانندگان شــده اند و هم به نوعي مانعي براي 
پيشرفت اين شغل و داشتن چهره اجتماعي خوب 

آن ايجاد كرده اند. 
اين راننده مي گويد: مسافركشــي هم يك شغل 
اســت با مجوزهاي قانوني خود، حضور بسياري از 
افرادي كه غيرمســتقيم و بدون هيچ گونه مدرك 
قانوني مبادرت به اين كار مي كنند و تعداد بسيار 
آنها جايگاه اين شغل را از بين برده و آرامش بازار آن 

را به هم ريخته به طوري كه هر كسي با داشتن يك 
وسيله نقليه، مسافركشي براي درآمدزايي را حق 
خود مي داند با اينكه اين فرد ممكن است كارمند يا 
در جايي مشغول به كار باشد. وي ادامه مي دهد: آيا 
وقت آن نرسيده كه مسافركشي هم به عنوان يك 
شغل تعريف شود و صاحب حقوق خاص خود باشد 

و ديگر افراد فاقد مجوز به آن اقدام نكنند؟ 
اين راننده در جواب اين ســوال »كسب وكار« كه 
آيا رنگ هاي زرد و ســبز تاكســي و ساير نمادهاي 
آن كه در حال حاضر گوياي تمايز اين ماشين ها با 
ماشين هاي شخصي است كمك بخش مساله نبوده، 
مي گويد: بسياري از رانندگان تاكسي شايد ميلي به 
اينكه ماشين شان به رنگ ديگري تغيير كند نداشته 
باشــند، به همين دليل اين رنگ ها فراگير نيست و 
بسياري از تاكســيرانان براي ماشين هايشان از اين 
رنگ استفاده نمي كنند از طرفي خيلي از مسافران 
از همين نمادها سوءاســتفاده مي كنند و كسي هم 
قادر به شناسايي آنها نيست. مساله ديگر اين است 
كه تشخيص اينكه آنها در حال مسافركشي هستند 
يا نه دشوار است و اين كار عما از نظر قانوني كاري 
ممكن نيست. مگر اينكه خود مسافران و مردم پيگير 
اين قضيه شوند و خود را موظف به مسافرت با كساني 
بدانند كه تاكسيران و مسافركش هستند نه مسافربر 

غيرقانوني. 
البته آنچه كه شــايد موجب گرايش خيلي ها به اين 
شغل شده رانندگي اســت. خيلي ها تصور مي كنند 
چون مهارت هاي رانندگي را دارند همين كافي است 
كه مسافركش باشــند در حالي كه مسافركشي هم 
قوانين و مقررات خاص خود را دارد و آن تنها منحصر 
به داشتن مهارت رانندگي نيست. احترام به مسافر 
و توجه به زمان و شــان و حقوق او، دقت در امنيت و 
آرامش مســافر، رعايت نرخ قانوني كرايه متناسب با 
مسير و مســافت ها كه قوانين مسافر كشي است، از 

چشم همين افراد سوءاستفاده گر پوشيده است. 
مسعود مهاجر، كارشناس حمل و نقل در اين مورد 
به »كسب و كار « مي گويد: متاسفانه با اينكه مسافر 
كشي به اين شــيوه در قانون راهنمايي و رانندگي 

ممنوع است هيچ گونه نظارت قانوني و رسيدگي 
به وضع آشفته مسافر كشي وجود ندارد. افرادي كه 
ماشين شــخصي دارند حتي به اندازه تاكسيرانان 
ديگر مســافر حمل مي كنند. آنها آزادانه در كنار 
تاكسي ها به انتظار مسافران مي ايستند و با وجودي 
كه هم پليس و هم نيروي انتظامــي از وجود آنها 
باخبر است هيچ كاري براي جريمه آنها نمي كند. 

اين كارشــناس مي گويد: عدم نظارت هاي قانوني 
و طولاني در اين مورد باعث شده كه كار اين افراد 
عادي شده و از نظر فرهنگي ميان همه جا بيفتند. 
اگر دولت تنها چند مورد از اين ماشين ها را جريمه 

كند شايد ما شاهد اين موضوع در كشور نباشيم. 
وي اين موضوع كه امــكان كنترل اين افراد وجود 
ندارد را به شــدت رد مي كنــد و مي گويد: كاما 
مشخص است و مي توان كسي را كه خانواده خود 
را سوار كرده از آن كه مسافر سوار مي كند تشخيص 
داد. اين ماشــين ها جلوي هر كسي ترمز مي كنند 
و در مكان هاي عمومي حضــور دارند و همه هم از 
حضور آنها باخبر هســتند، بنابراين اين موضوعي 
نيست كه بشود گفت از چشم ديگران پوشيده است 

و كنترل آن ممكن نيست. 
مســعود مهاجر مي گويــد: در همه كشــورهاي 

پيشــرفته و حتي متوســط هــم قانون بــا اين 
مسافركشــي هاي غيرقانوني برخورد می كند اما 
در كشــور ما نه تنها اقدامي صــورت نگرفته بلكه 
مشكل آفريني اجتماعي و اقتصادي آنها هم براي 
مردم و هم براي تاكســيرانان روز به روز بيشــتر 

مي شود. 
وي در ادامه توضيــح مي دهد: شــايد مهم ترين 
موضوعي كه باعث شــده خيلي ها به شــهرهاي 
بزرگ مهاجرت كند هم همين باشــد كه با وجود 
عدم قانوني براي منع مسافركشي هاي بدون مجوز، 
اين مهاجران خيالشــان راحت است كه اگر در آن 

شهر هيچ شغلي پيدا نكردند حداقل اين است كه 
مسافركشي مي كنند. 

احترام به قوانين و ضوابط شغلي براي هر جامعه اي 
تضمين كننده امنيت و درآمد و موقعيت آن شغل 
اســت. مسافركشــي به صورت غيرقانوني امنيت 
تاكسيرانان و آنها كه به صورت قانوني وارد اين شغل 
شده اند را از بين برده است. آيا زمان آن نرسيده كه 
به فكر جمع آوري انبوه مزاحمان و دردسرســازان 
اين شغل باشيم تا هر كس در قالب مسافركش به 
خود اجازه سوءاستفاده مالي، اجتماعي و فرهنگي 

از شغل ما را ندهد؟ 

»كسبوكار«ازبازارانبوهمسافركشيگزارشميدهد

آشفته بازار مسافرکشي

چهارمين جشــنواره هنر 
دســت بافته هاي ميــل و 
قاب در راستاي حمايت 
از ميراث ملــي و اقتصاد 
مقاومتي 22 تا 25 آذرماه 

در دانشگاه الزهرا برگزار شد. 
اين جشــنواره با محورهاي توجه بــه هنر بافت 
به عنوان صنايع دستي و ميراث ملي، سبك زندگي 
ايراني و اســامي، زمينه ايجاد اشتغال و كمك به 
اقتصاد خانواده، اقتصاد مقاومتي و ارزش نهادن به 

توليد ملي و نوآوري مدرن در ارائه مد برگزار شد. 
اين جشنواره با استقبال كارمندان، دانشجويان و 
ديگر بازديدكنندگان در دانشگاه الزهرا همراه شد. 
به مناسبت برگزاري اين جشنواره گفتگويي با دكتر 
فاطمه رضازاده، دبير جشنواره و عضو هيات علمي 
دانشكده روان شناسي و علوم تربيتي دانشگاه الزهرا 
داشتيم. دكتر رضا زاده با اشاره به كيفيت برتر كار 
بافندگان داخلي خواستار حمايت از آنان و ايجاد 

رشته آموزش بافت در سطح دانشگاه شد. 
 رضــازاده دربــاره چگونگــي شــكل گيري ايده 
برگــزاري ايــن جشــنواره گفــت: ســال 91 
نخستين جشــنواره هنرهاي بافتني در دانشگاه 
الزهرا برگزار شــد كه ســال هاي بعد يعني 92، 
 93 و امســال نيز اين جشــنواره به طــور مرتب

 برگزار شده است. 
وي دربــاره انگيزه برگــزاري اين نمايشــگاه به 
»كسب وكار« گفت: انگيزه من شخص مادرم بود 
كه از زماني كه يادم مي آيد، بافتني مي بافت و در 
حال حاضر كه 78 سال ســن دارد نيز همچنان به 
اين هنر مشغول اســت و آن را برطرف كننده آلام 
روحي و تسكيني براي تنهايي ها و مشكات زندگي 
مي داند. درنتيجه اين انگيزه اي براي گردهم آوردن 
دوستاني شــد كه به اين هنر اشــتغال دارند و با 
دست هاي هنرمند خود كالاهايي باكيفيت و زيبا 

توليد مي كنند. 
اين استاد دانشگاه در ادامه گفت: سال اول برگزاري 
اين جشنواره توانستيم حدود 12 نفر را با خودمان 
همراه كنيم كه خودم و مادرم در نخستين جشنواره 
به عنوان غرفــه دار فعال بوديم. ســال دوم تعداد 
غرفه ها به 60 عدد رسيد و سال سوم 120 غرفه در 

نمايشگاه فعاليت كردند. 
وي درباره كيفيت كار داخلــي گفت: وقتي لباس 
بافتني چيني را خريداري و حــدود چند وقت از 
آن اســتفاده مي كنيم، از شست وشوي اين بافت 
مي ترسيم چراكه با نخستين شست وشو ديگر قابل 
استفاده نيســت و بايد دور انداخته شود درحالي 
كه بافت هايي مربوط به20 سال پيش را مشاهده 

مي كنيم كه كار دست بانوان هنرمند ما بوده و هنوز 
قابل استفاده هستند. 

وي ادامــه داد: ســال 91 همزمان بــا برگزاري 
نخستين جشنواره و با توجه به نامگذاري آن سال 
از طرف مقــام معظم رهبري به نام ســال اقتصاد 
مقاومتي همراه با كسب وكار ايراني، به فكر افتاديم 
كه با برگزاري اين نمايشــگاه قدمي در همراهي با 
اين موضوع برداريم. با توجه به اســتقبال به عمل 
آمده از اين جشنواره، برگزاري اين نمايشگاه طي 
سال هاي بعدي در برنامه قرار گرفت كه مكان آن 
در محوطه دانشگاه پيش بيني شده بود. امسال با 
توجه به ايام سوگواري و نيز سرماي هوا، از برگزاري 
جشنواره منصرف شده بوديم ولي خوشبختانه با 
افتتاح مسجد دانشــگاه الزهرا )س( و استفاده از 
پتانســيل اين مكان براي برگزاري اين نمايشگاه، 
تصميم خود را عوض كرديم و اين نمايشــگاه در 

حال برگزاري است. 
دكتر رضــازاده درباره مشــكات برگــزاري اين 
جشنواره گفت: متاســفانه به دليل كمبود وقت و 
عدم هماهنگي هاي لازم امســال نتوانستيم اين 
جشــنواره را همراه با همايش كه در ســال 92 و 
 93 شــيوه كار ما بــود، آنگونه كه مي خواســتيم

 برگزار كنيم.
 ايشــان در ادامه به همايش ســال گذشته اشاره 
كردند و با اعام شــركت 20 مقالــه برتر در اين 
همايش گفتند آثار و پژوهش هايي در زمينه اثرات 
هنر دستباف بر ســامت رواني و درمان استرس، 
افسردگي و اضطراب از طرف گروه روان شناسي و 
نيز مقالاتي در زمينه برند سازي و صادرات از طرف 
گروه مديريت بازرگاني به دبيرخانه همايش ارسال 

شد كه در همايش سال قبل ارائه شد. 
دبير اين جشــنواره ادامه داد: با توجه به كارهاي 
پژوهشــي و مقالات ارائه شــده و نيز پتانســيل 
موجود در ايــن كار و بــا همكاري و مشــاركت 
دوســتان اين ايده مطرح شــد كه آمــوزش اين 
 هنر در دانشــگاه و به عنوان يك رشــته آموزشي 

پيگيري شود. 
وي در پاسخ به ســوال » كسب وكار« درباره اينكه 
آموزش اين رشته در دانشگاه به كجا رسيده است، 
گفت: ارائه يك رشته دانشگاهي يا هر برنامه جديد 
آموزشــي بايد با ارائه طرح به گــروه مربوط و در 
مراحل بعدي به دانشكده مربوطه و دانشگاه باشد، 
اين طرح آموزشي در دانشگاه الزهرا پيگيري شد 
و متاســفانه با اقبال چنداني همراه نبــود، با اين 
وجود خانم پاشــايي، مدرس اين رشــته آموزش 
اين هنر را در دانشــگاه فني و حرفــه اي پيگيري 
كرد و دفترچــه ابتدايي براي اين رشــته تدوين 

شــده اســت ولي به طور رســمي اين طرح هنوز 
به ســرانجام مناسب نرسيده اســت و متاسفانه با 
 بعضي بدبيني ها به جهــت ناآگاهي در اين زمينه

 مواجه هستيم. 
دكتر رضازاده با انتقاد از خودمحوري در بعضي افراد 
گفت: جاي تاســف دارد كه افرادي كه مي توانند 
به پيشــبرد اين هدف كمك كنند، با ما همكاري 
نمي كنند و تنها به دنبال منفعت شخصي هستند 
درحالي كه هدف مــا از برگزاري اين نمايشــگاه 
آشنايي غرفه    داران با شركت هاي صاحب برند براي 
تعامل بيشــتر اين دو بخش با يكديگر است. وي 
همچنين به همايشــي كه روز سه شنبه در همين 

راستا برگزار شد، اشاره كرد. 

تحول در شيوه هاي سنتي با تكنيك ها و 
روش هاي جديد

در همين راستا با راحله پاشــايي، مدرس و مربي 
اين حوزه در صداوسيما و دانشگاه الزهرا گفتگويي 
داشتيم. اين مدرس بافتني كه 51 سال سن دارد 
و از ســن 8 ســالگي به فراگيري اين هنر مشغول 
بوده، به » كسب وكار «گفت: اكثر غرفه داران اين 
مجموعه از شاگردان من هستند و كارشان در حد 

صادرات است. 
وي با اشاره به شيوه هاي سنتي بافندگي در ايران 
ادامه داد: مــا با تكنيك ها و روش های آموزشــي 
جديد سعي در به روزرساني اين رشته كرده ايم كه 
خوشبختانه تا حدود زيادي موفق بوديم. پاشايي 

با بيان اين مطلب كه بخشي از نيروي انساني فعال 
در اين حوزه زنان بدسرپرســت و بي سرپرســت 
 هســتند، حمايت بيشتر ســازمان هاي مرتبط را 

خواستار شد. 

گلايه از بيمه نشدن بافندگان
منصوره ياوري 44 ساله يكي از غرفه داران حاضر 
در اين نمايشــگاه كه از 15 ســالگي به اين هنر 
پرداخته اســت نيز در گفتگو با » كسب وكار«، با 
اشاره به اينكه صاحب آموزشــگاه است و توانسته 
براي 8نفر اشــتغال ايجاد كند، گفــت: بافندگان 
حرفه اي مــا از هنرجويان ســابق مــا و در فصل 
كار خوشــبختانه به صــورت تمام وقت مشــغول 

 هســتند. وي نيز از عدم بيمه فعالان اين رشــته 
گايه كرد. 

ياوري دليل ايــن موضوع را عدم انســجام و ارائه 
تعريف دقيــق از اين هنــر در ســازمان آموزش 
فنــي و حرفــه اي دانســت و خواهــان حمايت 
 مسئولان اين ســازمان و آموزش و پرورش از اين

 حرفه شدند. 
برگزاري اين نمايشــگاه كه از 22 تــا 25 آذرماه 
پيش بيني شــده بود، امروز به پايان مي رســد و 
به نظــر مي رســد مســئولان برگــزاري ايــن 
جشــنواره با اطاع رساني مناســب تر و تبليغات 
 بيشــتر مي تواننــد اســتقبال از اين جشــنواره

 را افزايش دهند. 

»كسبوكار«گزارشميدهد

ارتقاي هنر بافت با روش های جدید
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کشاورزي

پرداخــت ماليــات امري 
پذیرفته شده و قابل قبول  
اســت. هر واحــد تجاري 
موظف اســت بخشــي از 
درآمدهاي خود را به دولت 
بپردازد. ماليات در واقع بخشي از سود فعاليت هاي 
اقتصادي اســت كه نصيب دولت مي شود. درباره 
كشــتارگاه های مرغ به دليل شــرایط خاصي كه 
توليد مرغ در كشور ما دارد موضوع ماليات اندكي 
مشكل ساز شده اســت. ماليات هاي بي حساب و 
كتابي كه بــدون درنظر گرفتن شــرایط فروش و 
بازار مرغ براي آنها وضع مي شــود گاهي منجر به 
تعطيلي یا تغيير كاربري آنها مي شود. كشتارگاه ها 
در هنگام خرید مرغ باید به صورت نقدي هزینه ها 
را حساب كنند در حالي كه پس از كشتار مجبورند 
مرغ هاي خود را بــه صورت مدت دار بفروشــند. 
علاوه بر ایــن قيمت فروش مرغ نــرخ ثابتي دارد 
و گاهي پایين تــر از هزینه هاي كلي اســت. اكثر 
كشــتارگاه هاي كشــور معتقدنــد ماليات هایي 
كه براي آنها تعيين مي شــود عادلانه نيســت و 
 در شــرایط فعلي قيمت مرغ، موجــب زیان این 

مراكز مي شود. 

قيمت مرغ جوابگوي هزينه ها نيست
نجمه احمدي از مسئولان كشــتارگاه كردان در 
گفتگو با »كســب وكار« گفت: همــه از ما ماليات 
مي خواهنــد. حتي آمــوزش و پــرورش نيز در 
شــركت ما حق ماليات دارد! وي درباره نقدینگي 
كشــتارگاه ها گفت: به طور كلي كشــتارگاه ها به 
دو صورت عمــل مي كنند. برخــي از این واحدها 
مرغ ها را از مرغداري خریداري مي كنند و پس از 
بسته بندي، خودشــان محصولاتشان را به فروش 
مي رســانند. برخــي واحدها نيز صرفــا خدماتي 
هســتند و براي مرغداري ها و دیگر دامداران كار 
كشــتار را انجام مي دهند. متاســفانه بسياري از 
كشــتارگاه ها به دليل مشــكلات مالي كه یكي از 
آنها ماليات بر ارزش افزوده است، یا تعطيل شدند 

یا از حالت توليدي به حالــت خدماتي درآمدند و 
این به معناي بيكاري تعداد زیادي از كارگران در 
شرایط ســخت اقتصادي فعلي است. وي در ادامه 
گفت: متاســفانه ما علاوه برپرداخت ماليات هاي 
رسمي كه براساس ميزان درآمد سالانه و عملكرد 
 ماســت، باید هزینه هاي دیگري را نيز به نام هاي 
مختلفــي بپردازیم. به طور مثال بر اســاس قانون 
به ازای كشتار هر مرغ باید 5تومان به عنوان حق 
نظارت دامپزشكي و سهمي را به محيط زیست و 
حتي سهمي را به آموزش و پرورش نيز بپردازیم. 
همين هزینه ها گاهي ماليات بر ارزش افزوده را تا 
12درصد بالا مي برد. همه اینها در حالي است كه ما 
اجازه نداریم مرغ ها را به قيمت تمام شده خودمان 
بفروشــيم. به طور مثال اگر هــر كيلو مرغ 3500 
تومان براي ما تمام شــود، ما اجازه نداریم به این 
قيمت بفروشــيم. بلكه باید به قيمتي كه تعزیرات 
اعلام مي كند، بفروشيم و این یعني ضرردهي یك 

واحد توليدي. 

بازار به دليل توليد زياد اشباع شده است
محسن مهاجرت، مدیرعامل كشتارگاه شيرازمرغ 
نيز در گفتگو با »كســب وكار« مهم ترین چالش 
كشــتارگاه ها را مشــكلات نقدینگي و ضرردهي 
عنوان كرد و گفت: بخشــي از این مشــكلات به 
بازار مــرغ برمي گردد. وقتي در حــال حاضر بازار 
به دليل توليد زیاد اشــباع شــده اســت، مسلما 
قيمت ها پایين مي آید. شــاید در ظاهر به ســود 
مردم و طبقات متوسط باشد اما در كنار آن منجر 
به تعطيلي و ضرردهي مرغداري ها و كشتارگاه ها 
مي شــود. زیرا این قيمت ها پایين تر از هزینه هاي 
كلي واحدهاســت. محمدرضا اجاقي از مسئولان 
كشتارگاه ميثم كه كار كشتار دام را انجام مي دهند 
به »كسب وكار« گفت: طي چند سال اخير كشتار 
دام بسيار كاهش یافته است. وي علت این مساله 
را افزایش هزینه هاي دامداري هــا براي دامداران 
دانست و افزود: علاوه بر این هزینه از نظر اقتصادي 
نيز براي آنها مقرون به صرفه نيســت كه سرمایه 

خود را طي مدت پرورش دام هــا در حالت خواب 
نگه دارند. بــه همين دليل كســي در این زمينه 
ســرمایه گذاري نمي كند. وي در ادامه گفت: اگر 
از توليــد دام در كشــور حمایت شــود، زنجيره 
 طولاني از نيروي انســاني، مشغول به كار خواهند 

شد. 

۱۲ هزار تن مرغ از مرغداران خريداري 
شده است

عليرضا ولي، مدیرعامل شركت پشــتيباني امور 
دام با بيان اینكه تاكنون حــدود 12هزار تن مرغ 
از توليدكنندگان خریداري شــده است، گفت: به 
دنبال این هســتيم كه بخشــي از مرغ خریداري 

شــده را صادر كنيم. عليرضا ولي بــا بيان اینكه 
تاكنون حدود 11 تا 12 هزارتن مرغ از مرغداران 
خریداري شده اســت، اظهارداشــت: در پي این 
اقدام، قيمت مرغ در بازار نســبتا بهبود یافته و رو 
به افزایش است اما به نظر مي رســد این اقدامات 
مقطعي راه حل مناســبي براي كنتــرل بازار مرغ 

در ایران نيســت. در حــال حاضر توليد بســيار 
بالاست وصادرات هم در شــرایط مطلوبي نيست. 
به همين دليل به نظر مي رسد باید این مشكل به 
صورت ریشه اي حل شــود. زیرا فعلا در كشور ما 
 هر فعاليتي كه به نوعي با مرغ مرتبط باشــد دچار 

نوسان است.  

»كسبوكار«مشكلاتماليواحدهايكشتارمرغرابررسيميكند

مالياتهاييکهکشتارگاههارابهتعطيليميکشاند

بــاورش مشــكل اســت 
امــا دومين قطــب توليد 
انار كشــور پایانه اي براي 
صــادرات ایــن محصول 
ندارد و زميني كه سال هاي 
پيش براي ایــن منظور اختصاص داده شــده، در 
نبود ســردخانه و تجهيزات ســورت بندي و دیگر 
امكانات مورد نياز اكنون فقــط یك چهاردیواري 
متروك است. باغداران ســاوه از كمبود سردخانه 
گله دارند و درحالي كه افق پساتحریم مشتریاني را 
از خارج از مرزها براي محصول شان نوید مي دهد، 
 بــدون پایانه در حســرت صادرات یاقوت ســرخ 

باغ هاي شان مي مانند. 

حل مشــكل پايانه صادراتي در حوزه 
مسئوليت وزارت كشاورزي نيست

ابوالقاسم حسن پور، مدیركل ميوه هاي گرمسيري 
و نيمه گرمســيري وزارت جهاد كشاورزي، درباره 
ظرفيت هاي توليد انار در كشــور به »كسب وكار« 
مي گوید: ایران با توليد سالانه یك ميليون تن انار 
در سال، داراي رتبه اول توليد انار در جهان است. 
حسن پور بيان داشت: كشورهاي هند، چين، تركيه 
و آمریــكا به ترتيب رتبه هاي دوم تــا پنجم توليد 
انار در جهان را دارا هســتند. مدیركل ميوه هاي 
گرمسيري و نيمه گرمســيري وزارت جهاد بيان 
داشت: سالانه حدود یك ميليون تن انار در كشور 
توليد مي شود و برآورد ميزان توليد انار در سال 94 

بيش از یك ميليون تن است. 
وي درباره مشــكل نبود پایانه صادرات انار گفت: 
حل این مشكل به بخش هاي زیرمجموعه وزارت 
صنعت، معــدن و تجارت برمي گــردد با این حال 
وزارت جهاد كشاورزي آمادگي دارد در صورتي كه 
مسئولان تعاوني هاي باغداران ساوه طرحي براي 
راه اندازي سردخانه و تجهيزات لازم براي صادرات 
در زمين پایانه دارند، در بخش بازرگاني وزارتخانه 
آن را بررســي و در صورت تایيد براي حل مشكل 

مساعدت كند. 

رونق اقتصادي باغداران ساوه و ارزآوري 
در گرو راه اندازي پايانه صادرات

حسن شــریفي، مدیر جهاد كشــاورزي ساوه در 
این باره به »كســب وكار« گفت: قبل از تحریم ها 
ســالانه 20 هزار تن صادرات انار از این شهرستان 
به 20كشــور جهان انجام مي شــد. وي افزود: در 
دولت نهم مصوبه اي براي تاسيس پایانه صادراتي 
انار ســاوه به مبلغ 500 ميليــون تومان تصویب 
شــد كه تاكنون خبري از آن نشده است. شریفي 

با بيان اینكه امكان صــادرات بيش از 40 هزار تن 
انار از این شهرســتان وجــود دارد، گفت: این در 
حاليســت كه به دليل عدم زیرساخت هاي لازم و 
همچنين تحریم های سال گذشــته فقط 5 هزار 
تن انار از این شهرســتان صادر شــده است. مدیر 
جهاد كشاورزي ساوه با اشاره به اینكه براي ساخت 
پایانه صادراتي انار 20 هكتار زمين با پيگيري هاي 
وزارت جهاد پس از مصوبه دولت در اختيار اتحادیه 
صادركنندگان این شهرســتان قرار گرفته است، 
بيان داشت: ساخت چنين پایانه اي به اعتبار قابل 
توجهي نيازمند اســت، بنابراین در حال حاضر ما 
خواستار آن هستيم تا با تامين اعتبار، یك سردخانه 
و یك واحد سورتينگ و گریدینگ )درجه بندي( 
در این زمين تاســيس شــود. وي بيان داشت: با 
تاسيس چنين واحدي بخشي از مشكلات باغداران 
براي صادرات حل مي شود و قطعا رونق اقتصادي 
به منطقه خواهد بخشــيد، ضمن اینكه ارزآوري 
خوبي هم براي كشــور خواهد داشت. مدیر جهاد 
كشاورزي ســاوه بيان داشــت: تعاوني باغداران 
شهرستان ساوه 2 هزار عضو دارد كه اگر تسهيلات 
و حمایت نباشد، قادر به تاسيس پایانه صادراتي یا 
ساخت سردخانه براي فراهم كردن امكانات اوليه 

صادرات نخواهيم بود. 

كمبود ظرفيت سردخانه موجب فروش 
انار به دلالان مي شود

فرشاد بهشتي، مدیرعامل شركت تعاوني روستایي 
ساوه نيز در جمع خبرنگاران اعزامي به این استان، 
درباره ســردخانه نگهداري انار این منطقه، گفت: 
واحد ســردخانه اي به ظرفيت 3 هــزار تن براي 
خدمت رساني به كشاورزان ســاوه موجود است. 
وي افــزود: ظرفيت 2 هزار تني از این ســردخانه 
قابليت نگهداري انار را بالاي صفــر درجه و هزار 
تن از ظرفيــت آن قابليــت نگهــداري زیر صفر 
درجه را دارد. بهشتي با بيان اینكه این  سردخانه 
جوابگوي نگهداري انار در منطقه نيســت، گفت: 
براي پوشش دهي و نگهداري انار در سردخانه یك 

ظرفيت 10 هزار تني دیگر نيز مورد نياز است. 
مدیرعامل شــركت تعاون روستایي ســاوه بيان 
داشت: مشــكل كمبود ســردخانه باعث مي شود 
كشــاورزان محصولات را به شيوه سنتي نگهداري 
كنند یا به صورت ســردرختي با قيمــت ارزان به 
عاملان و دلالان بفروشــند. بهشتي بيان داشت: با 
توجه به تعهداتي كه نســبت به كشاورزان منطقه 
داریم، اگرچه امكان نگهداري محصولات دیگر در 
سردخانه وجود دارد، اما در این سردخانه فقط انار 
نگهداري مي شود و 3 ماه از سال انار را در سردخانه 

نگهداری مي كنيم و بقيه ســال ســردخانه تقریبا 
خاليست. وي تصریح كرد: به ازاي نگهداري هر كيلو 

انار از كشاورزان مبلغ 150 تومان اخذ مي شود. 

تكنولوژي سايز بندي و جداسازي انار در 
ايران وجود ندارد

عليرضا گوهرباري، مدیرعامــل تعاوني باغداران 

و صادركنندگان شهرســتان ســاوه نيز گفت: انار 
پس از برداشــت بایــد در 6 ســطح درجه بندي 
شــود به نحوي كه وزن 70 گرمي براي آبگيري و 
وزن 300 تــا 500 گرمي براي صــادرات انتخاب 
شــود. گوهرباري اظهار داشــت: در همين راستا 
باید در كنار ســردخانه، واحدهاي ســورتينگ و 
گریدینگ وجود داشــته باشــد تا محصــول انار 

 براساس سایز و وزن و همچنين كيفيت جداسازي 
و بسته بندي شود. 

وي بيان داشــت: درحال حاضر طبق ارزیابي هاي 
انجام شــده براي ایجــاد یك واحد ســورتينگ و 
گریدینگ انار با ظرفيت 10 هزار تن به 2 ميليارد 
تومان اعتبار نياز داریــم. گوهرباري تصریح كرد: 
انتظار مي رود بخش دولتــي از توليدكنندگان و 

صادركنندگان حمایت كرده و اعتبار مورد نياز به 
این امر را تخصيص دهد. 

وي افزود: تكنولوژي ســایز بندي و جداســازي 
انــار درحــال حاضــر در ایــران وجود نــدارد 
و آنچــه كــه هم اكنــون بــراي صــادرات 
 انــار انجــام مي شــود، براســاس روش هــاي 

سنتي است. 

»كسبوكار«گزارشميدهد

انارساوهدرحسرتپايانهصادرات
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دکتر محسن قدیری،با اشاره به اینکه هدف گذاری ما این است که این هلدینگ تا سال 
۱۴۰۵ درجمع ۵۰۰شرکت برتر دنیا قرار گیرد افزود: برای رشد و توسعه و رسیدن به 

چشم انداز های مد نظر باید تامین مالی هوشمندانه تعریف نمایم .
وی با اشاره به تعریف ۴۶۰پروژه با۶.۲میلیارد یورو اعتبارافزود: در دنیای کنونی برای 
اینکه از رقبل عقب نمانیم، باید فناوری داشته باشــیم تحریم هستیم و فناوری به ما 
نمی فروشند ولی خوشــبختانه در هلدینگ پترو پالایش اصفهان از سال قبل تاکنون 

۱۰۰میلیون یورو تجهیزات خریداری کردیم.
وی با اشاره به اینکه هر شرکتی یادگیرنده سریع تری داشته باشد می تواند به وضعیت 
رقابت برتری دست یابد و از رقبای خود پیشی بگیرد افزود:ما در این زمینه تلاش کرده 
ایم  تا برای پیوستن به جمع ۵۰۰ شــرکت برتر دنیا تامین لیسانس و استاندارد دنیا و 
دانش فنی را داشته باشیم، ما با بررسی آخرین تکنولوژی های روز دنیا در سطح شرکت 
ها به بررسی ابعاد موضوع می پردازیم و از این روش مسایل را حل کنیم .البته مدیریت 

مهمترین و تکمیل کننده همه بخش های این مثلث است که مجموعا می توانیم به رشد 
۸ درصد و مقوله ای که مد نظر مقام معظم رهبری  است دست یابیم و به شعار نامگذاری 

شده جهش تولید با مشارکت مردم دست پیدا کنیم .
وی بااشاره به بهره برداری از طرح DHT به عنوان یک مگا پروژه که سهم تولید گازوئیل 
یورو ۵  را در این شرکت به ۱۰۰هزار بشــکه در هلدینگ پترو پالایش اصفهان رساند 
گفت: این طرح ۱۶ماه زودتر بهره برداری شد و اکنون ۲۰میلیون لیتر گازوئیل یورو۵ را 
تحویل کلانشهرهای کشور می دهیم. دکترقدیری ،با اشاره به راه اندازی شرکت حمل 
و نقل در پترو پالایش اصفهان که موفق به راه اندازی ایر لاین شــده است افزود:برای 
پالایشگاه اصفهان در حال ایجاد خط آهن هستیم تا بخش ریلی راه اندازی کنیم  و با 
توجه به اینکه کشورهای هدف را صادراتی مد نظر داریم از طریق خط آهن فراورده های 

نفتی را به اسکله دریایی برای صادرات انتقال می دهیم.
وی با اشاره به پروژه واحد تصفیه هیدروژن که ۴۰تن گوگرد را از نفت سفید جدا سازی 

می کند این طرح در ۱۳ ماه برای اولین بار در دنیا با این مدت زمان و حجم انجام شد 
دراین پروژه  ۳۱هزار بشکه نفت ســفید گوگرد زدایی میشود. که در سال جاری بهره 

برداری میشود.
مدیرعامل هلدینگ پتروپالایش اصفهان، با اشاره به سرعت اجرای پروژه ها در پالایشگاه 

اصفهان گفت: طرح بسیار مهمی در پالایشگاه اصفهان توسط بانوان اجرا میشود .
وی با اشاره به اینکه ما در بحث زنجیره ارزش به صورت حرفه ای و دقیق وارد شده ایم 
افزود: طرح های راکد مانده را فعال نمودیم ویکی از طرح ها که ۱۵سال مسکوت بود را 

فعال نمودیم و تا سال آینده به بهره برداری خواهد رسید.
دکتر قدیری افزود:احداث پارکینگ به ظرفیــت ۲۴۰۰ خودرو همچنین درختکاری 

در ۱۱۵۰هکتار از اراضی پالایشگاه که طی ۳سال این درخت ها رشد خواهند کرد .
وی با اشاره به اینکه ۲۳پروژه  آبی در اصفهان توسط پترو پالایش اصفهان تعریف شده 

است افزود:نقاط ضعف را به نقطه قوت تبدیل کرده ایم .

سمنان . تبیانیان.  رئیس کل دادگستری استان سمنان پس از وقوع حادثه آتش سوزی در 
یک واحد تولیدی در شهرک صنعتی گرمسار، دستورهای قانونی را به منظور جلوگیری از 

بروز حوادث احتمالی بعدی صادر کرد.
��حجت الاسلام و المسلمین محمدصادق اکبری، رئیس کل دادگستری استان سمنان 
گفت: حوالی ظهر امروز آتش سوزی در یک واحد تولیدی در شهرک صنعتی گرمسار رخ 

داد و به محض اطلاع دستورات لازم به مسئولان قضایی گرمسار صادر شد.
��وی با اشاره به اینکه این حادثه تلفات جانی نداشته است، افزود: گزارش های اولیه از عدم 
رعایت اصول ایمنی و مجاز در بهره برداری از سوله تولید محصولات پلاستیکی حکایت می 

کند که منجر به بروز خسارت های مالی زیادی شده است.
��رئیس کل دادگستری استان سمنان اظهار کرد: به مسئولان قضایی گرمسار تکلیف 
شد؛ ضمن بازدید میدانی و بررسی علل وقوع حادثه، برای حفظ جان اشخاص و جلوگیری از 
وقوع انفجار های بیشتر که باعث آسیب به واحد های تولیدی دیگر و وقوع حوادث احتمالی 

بعدی شود، ورود کنند.
��حجت الاسلام و المسلمین اکبری تصریح کرد: مسئولان قضایی گرمسار و سراسر استان 
سمنان می بایست ضمن شناسایی واحد های تولیدی که به صورت غیر مجاز فعالیت دارند 
و دعوت از متصدیان مربوطه با بسیج مسئولان اجرایی متولی، مشکلات را شناسایی و رفع 

کرده و درصدد فعالیت قانونی و ایمن تمامی بنگاه های اقتصادی حوزه های قضایی برآیند.
��وی در ادامه، افزود: متاسفانه برخی از تجهیزات و محصولات این شرکت بر اثر آتش 
سوزی تخریب یا بلااستفاده شده و دستورات قانونی لازم جهت تشخیص علت قطعی وقوع 

حادثه در حال بررسی است.
��رئیس کل دادگستری استان سمنان گفت: حمایت قانونی از واحد های تولیدی در 
راستای تحقق شعار سال و جامه عمل پوشاندن به منویات مقام معظم رهبری و ریاست قوه 
قضائیه در دستور کار دستگاه قضایی استان است و با بررسی کامل ابعاد این حادثه، علل وقوع 

آن، میزان دقیق خسارت و عمدی یا غیر عمدی بودن پیگیری خواهد شد.

هلدینگ پترو پالایش اصفهان مفتخراست در سالی که بنا به فرمایش رهبر معظم انقلاب 
سال “جهش تولید با مشارکت مردم” نامگذاری شده است، به عنوان اولین پالایشگاه نفت 
کشور در استفاده از فناوری VRدر فرایند یادگیری، باعث افزایش اثربخشی آموزشی پرسنل 
عملیات و در نهایت شاهد رشد تولید روز افزون در جهت ارتقای توان تولید کشورشده است.

مدیر اداره آموزش وتعالی منابع انسانی هلدینگ پتروپالایش اصفهان، درباره به کارگیری 
فناوری های نوین و نوظهور در فرایند یادگیری این شرکت در گفتگو با خبرنگار واحد رسانه 
روابط عمومی و بین الملل هلدینگ پترو پالایش اصفهان گفت:پیرو دستور دکتر محسن 
قدیری، مدیرعامل محترم شرکت در سال ۱۴۰۱ مبنی بر استفاده از فناوری نوین در فرآیند 
آموزش، “پروژه استفاده از فناوری واقعیت مجازی” با هدف ارتقاء سطح کیفی آموزش های 

فنی-تخصصی در دستور کار قرار گرفت.
به گزارش واحد رسانه روابط عمومی وبین الملل هلدینگ پتروپالایش اصفهان، دکتر فرشته 
مشــهدی افزود:واقعیت مجازی )VR: Vrtual Reality( کاربر را با استفاده از هدست 

مخصوص به دنیایی هدایت می کند که در آن می تواند با تجهیزات گوناگون فعالیت های 
بســیاری انجام دهد. واقعیت افزوده )AR: Augmented Reality( برخلاف واقعیت 
مجازی، ارتباط کاربر را با دنیای واقعی قطع نمی کند و همزمان می تواند اطلاعات یا تفاسیر 
بیشتری از دنیای واقعی که در آن هســتیم به کاربر ارائه کند. این تکنولوژی رفاً منوط به 

تجهیز مخصوص به خود نیست و می توان با گوشی موبایل یا تبلت هم از آن استفاده نمود.
وی تاکید کرد:از این تکنولوژی های تقریباً نوظهور در سراسر دنیا استفاده های بی شماری 
در صنایع و علوم مختلف می شود. صنایع نظامی و علوم پزشکی تا کنون بیشترین استفاده 

را داشته و در صنعت و خصوصا در آموزش صنایع بسیار پرکاربرد است.
دکتر مشهدی، با اشاره به اینکه برای استفاده ازاین فناوری اداره آموزش و تعالی منابع انسانی 
هلدینگ پترو پالایش اصفهان مراحل زیادی راطی نموده است افزود:تشکیل کارگروهی 
متشکل از ادارات آموزش، حراست، فناوری اطلاعات و ارتباطات،انتخاب یک دوره آموزشی 
برای تولید محتوا به صورت پایلوت، اولین و مهمترین موضوع مهم در این پروژه انتخاب دوره 

بود که پس از برگزاری جلسات مشترک با مدرسین داخلی دوره های آموزشی شرکت، دوره 
“آشنایی و تعمیرات پمپ ” انتخاب گردید.

وی درباره انتخاب هدست VR و تعیین مشخصات آن برای خرید توضیح داد: چندین نمونه 
هدست واقعیت مجازی در دنیا برای این تکنولوژی وجود دارد که با توجه به دوره آموزشی 

پایلوت، هدست نوع Quest۲ انتخاب و برای خرید آن اقدام شد.

  مدیر عامل هلدینگ پترو پالایش اصفهان در دومین کنگره بین المللی توسعه و توانمند سازی صنعت عنوان کرد:

اجرای۲۳پروژه آبی در اصفهان توسط پترو پالایش اصفهان

دستورات قانونی رئیس کل دادگستری استان سمنان در پی حادثه آتش سوزی واحد تولیدی در شهرک صنعتی گرمسار

مدیر اداره آموزش وتعالی منابع انسانی هلدینگ پترو پالایش اصفهان خبر داد:

پالایشگاه اصفهان نخستین پالایشگاه کشور دراستفاده از فناوری VR در فرایند یادگیری است
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استان ها

کمیسیون سرمایه گذاری 
و مشــارکت های مردمی 
شورای اسلامی شهر ساری 
به ریاست سید رحمان میر 
شجاعی تشکیل جلسه داد 
به گزارش روابط عمومی شــورای اســلامی شهر 
ساری در این جلســه که ســبحان بخشی ، سید 
حسن احمدی و حسین وریجی اعضای کمیسیون 
، سید افشین راســخ عضو مهمان، ملکی و عطایی 
معاونان شهرســازی و معماری و خدمات شهری 
شــهرداری و دیگر کارشناسان دعوت شده حضور 
داشــتند، در خصوص نحوه تعامل و هم اندیشــی 
با اســاتید و نخبگان کار آفرینــی در زمینه های 
ســرمایه گــذاری و افزایــش درآمد شــهرداری 
و همچنین ارائه طــرح در زمینه هــای مدیریت 
 شهری، گردشگری و دفتر شــهر کارآفرین بحث 

و تبادل شد.
رئیس کمیسیون سرمایه گذاری و مشارکت های 
مردمی شورای شهر ساری ضمن تسلیت به مناسبت 
شــهادت خادم الرضا)ع( آیت الله رئیسی ریاست 
محترم جمهــور و همراهان ایشــان گفت: یکی از 
معضلات کنونی شــهرداری بحث نیروی انسانی و 
همچنین بدهی های سنگین می باشد.در راستای 
ساماندهی این مسایل بخشی از کارها مانند مولد 
سازی و اجرای پروژه ها باید توسط شهرداری انجام 
شود و برخی دیگر را شــورای اسلامی شهر ساری 

باید بر عهده بگیرید.
سید رحمان میرشجاعی افزود : در حوزه برند سازی 
شهری نیز بسیار جای کار وجود دارد. به طور مثال 
برای سوغاتی شهر ساری باید کارهایی انجام شود 
مثلًا ما می توانیم گیاهان دارویی را برای این منظور 

برند کنیم تا با ارائه این محصول شهر ساری معرفی 
و شناخته شود.

وی ادامه داد : باید با بکارگیری همه ظرفیت های 
موجود در شهر ساری از جمله نخبگان و کارآفرینان 
به سمت اجرایی شــدن طرح ها برویم تا رضایت 

مردم جلب شود.
رئیس کمیسیون سرمایه گذاری و مشارکت های 
مردمی شورای شهر ساری در خصوص استفاده از 
سرمایه گذار گفت: اســتفاده از انبوه سازان یکی از 
مسائل است که می تواند مورد بحث قرار گیرد. البته 
باید عدالت بین مجموعه های انبوه ساز رعایت شود 

تا با اشتیاق بیشتری وارد میدان شوند.
سید حسن احمدی عضو کمیسیون سرمایه گذاری 
و مشارکت های مردمی نیز در این جلسه گفت: در 
این جلسه ایده های بسیار جذابی مانند پارک غذا یا 
کاشت گیاهان دارویی در فضای سبز شهر ارائه شد 

که می تواند در قالب طرح مطرح شود.
وی اظهار داشــت: برای ایجاد نمــاد اقتصادی نیز 
باید نشست های بیشتری برگزار و هماهنگی لازم 

انجام شود .
حســین وریجی دیگر عضو کمیســیون سرمایه 
گذاری و مشــارکت های مردمی شورای اسلامی 
شــهر ســاری ضمن انتقاد از برنامه های سازمان 
سرمایه گذاری گفت: مهمترین وظیفه این سازمان 
حمایت از سرمایه گذار اســت. به این معنی که از 
شروع تا پایان پروژه همراه و همگام با سرمایه گذار 

حرکت کرده تمامی امکانات فراهم نماید.
وی گفت: طرح ها باید ابتدا تمامی مراحل آن انجام 
و شرایط اجرای آن مهیا باشد و بعد به صحن شورا 

بیاید تا در مورد آن تصمیم گیری شود.
سید افشین راسخ عضو شورای اسلامی شهر ساری 
گفت: ما باید بستر حضور ســرمایه گذار در طرح 
های مختلف را چه از نظر سخت افزاری و چه از نظر 

نرم افزاری ایجاد کنیم و در ضمن تمام ارگان ها از 
استانداری تا شهرداری هماهنگ باشند تا سرمایه 

گذار تشویق به حضور و فعالیت شود.
وی افزود: نقاط مثبت و جاذبه های شهری که باعث 

ورود سرمایه گذار می گردد، باید شناسایی شود.
ملکی معاون شهرسازی و معماری شهرداری ساری 
با اشاره به موضوع مولد سازی گفت: این طرح، یکی 
از طرح های مهم شهرداری ساری است که می تواند 

کمک زیادی به حل مشکلات شهری نماید.
وی اضافه کرد: بایــد نگاه ما فقط برای پیشــبرد 
اهداف و رضایت مندی مردم  باشــد و نباید به فکر 

چیز دیگری مانند موفقیت یک تیم خاص باشیم.
ملکی گفت: در سفر اخیر رئیس جمهور شهید به 
استان مازندران در خصوص طرح تفضیلی صحبت 
های زیادی انجام شد و قول هایی هم داده شد که 

انشالله به مرحله اجرا برسد.
وی اظهار داشت: در بحث املاک شهرداری نیز باید 
شناســایی دقیقی صورت گیرد تا املاکی که برای 

سرمایه گذاری مناسب است معرفی شود.
صادقی از جامعه کار آفرینان حوزه کشــاورزی و 
گیاهان دارویی اظهار داشت: ما می توانیم با کاشت 
گیاهان دارویی در فضای سبز شهری علاوه بر کسب 
درآمد، باعث شناخت بیشــتر گونه های مختلف 
گیاهان دارویی شویم کاری که در برخی از شهرهای 
کشور مانند کرمان اتفاق افتاده است. وی افزود: با 
توجه به سطح زیاد فضای سبز شهر ساری این کار 
می تواند آورده بسیار خوبی برای مجموعه شهرداری 

داشته باشد.
نیک دوز مدیر و بنیان گذار انجمن جامعه جهانی 
خلاقیت و تجربه نیز گفت: در بحث کاشت گیاهان 
دارویی باید گفت که یکی از مهمترین مشکلات این 
طرح بحث بسته بندی و همچین بازار فروش این 

گیاهان می باشد که باید مدنظر گیرد.

زهــرا حســین زاده کار آفرین حــوزه بازرگانی 
و هوشمند ســازی نیز بیان داشــت: شهر ساری 
متاســفانه هیچ نماد اقتصادی ندارد. در شهرهای 
بزرگ مثل تهــران برج میلاد به عنــوان این نماد 
معرفی می شود لذا ایجاد پارک غذایی می تواند یک 

طرح جذاب در محیط شهری باشد.
فلاح نژاد عضو جامعه بنیاد حسابداری ایران با اشاره 
به نیروی انسانی مجموعه شهرداری ساری گفت: 
می توان با ارائه طرح های مختلف در شهرداری این 
نیروها را در این طرح ها بکار گرفت تا هم مشــکل 
نیروی مازاد حل شــود و هم اینکــه درآمد پایدار 

بوجود آید.
وی افزود: برای جذب سرمایه گذار نیز فقط صدور 
پروانه و تامین زمین کافی نیست بلکه باید تمامی 

ارگان های مربوط همکاری کامل داشته باشند.

ایمان ابوترابی مشاور معاون وزیر میراث فرهنگی 
و گردشگری اظهار داشــت: حلقه مفقوده جذب 
سرمایه گذار بحث اعتمادی است که باید مدیریت 

شهری ساری برای سرمایه گذاران ایجاد کند.
وی ادامه داد: در بحث گردشــگری ساری از یک 
سمت به جنگل و از سمت دیگر به دریا متصل است 
و دارای اماکن تاریخی نیز می باشــد. یعنی دارای 
تمام خصوصیات جذاب گردشــگری است لذا باید 
این نقاط معرفی شــود و مردم کشور شناخت پیدا 
کنند تا سرمایه گذار برای ورود به این میدان رغبت 

پیدا نماید.
معاون سازمان سرمایه گذاری شهرداری ساری در 
ابتدایی این نشست گزارشی از عملکرد این سازمان 
و همچنین طرح های زود بازده شــهرداری ساری 

ارائه داد.

در کمیسیون سرمایه گذاری و مشارکت های مردمی شورای شهر ساری بررسی شد؛

راهبردهای تعامل با نخبگان حوزه کار آفرینی برای توسعه سرمایه گذاری و افزایش درآمد شهرداری

مدیرکل تعاون روستایی ایلام: 
مشارکت ســه برابری تعاون 
روستایی در خرید محصولات 

گندم و کلزای ایلام
ایلام- مدیرکل تعاون روستایی ایلام از مشارکت 
سه برای تعاون روســتایی در خرید محصولات 
گندم و کلزای کشاورزان حوزه جنوبی استان ایلام 

نسبت به سال گذشته خبر داد.
حمیدرضا شکری اظهار داشت: با به پایان رسیدن 
برداشت محصول کلزا و گندم در شهرستانهای 
دهلران و مهران، تعاون روســتایی اســتان با 
بکارگیری ظرفیت مراکز خرید از طریق تشکل 
ها و تعاونی های تحت پوشــش، به میزان ۵۰ 
هزار تن از این محصــول را خریداری و تحویل 

کارخانجات و مراکز مقصد نموده است.
وی افزود: این میزان خرید محصولات استراتژی از 
کشاورزان در حوزه شهرستانهای دهلران و مهران 
بوده و این خرید توسط تعاون روستایی کم نظیر، 
به نحوی که نسبت به سال گذشته سه برابر بوده 
است و غالبا در مناطق محروم و دور دست جمع 

آوری و خرید شده است.
مدیرکل تعاون روســتایی ایلام گفــت: تمام 
ظرفیت ۲۳مراکز خرید تعاون روستایی استان 
در شرایط فعلی با کار شبانه روزی آماده خدمت 

به کشاورزان استان می باشند.
شکری بیان داشت: با عنایت به تعامل و همگرایی 
مطلوبی که با سازمان جهاد کشاورزی و اداره کل 
غله و بازرگانی استان وجود دارد فرایند برداشت، 
خرید،تحویل و پرداخت از طریق نهادهای ذیربط 
نسبت به سال گذشته با سهولت بیشتری انجام 

می شود.
وی عنوان کرد: پیش بینی می شود با خرید بیش 
از ۷۰ هزار تن گندم و کلزا از سایر شهرستانهای 
استان، میزان خرید این محصولات توسط تعاون 

روستایی استان به بیش از ۱۲۰ هزار تن برسد.

سرپرست آموزش فنی و حرفه ای ایلام:
مهارت آموزی نیــروی ماهر 
صنایع نفت و گاز در استان ایلام

 ایلام-  سرپرست آموزش فنی و حرفه ای ایلام 
گفت: در راستای توانمندسازی و تربیت نیروی 
ماهر صنایع نفت و گاز، همزمان در ۸ شهرستان 

استان دوره  های مهارتی درحال برگزاری است.
حمیدرضا رئیسی اظهارداشــت: همزمان در ۸ 
شهرستان استان با ظرفیت ۲۰۰ نفر در ۴ رشته 
برق صنعتــی، ابزار دقیق، جوش و لوله کشــی 
صنعتی در حال برگــزاری دوره های مهارتی و 

آموزشی است.
وی افزود: در این راستا۳۰۰نفر از جوانان جویای 
کار بنابر تقاضای شــرکت ملی نفــت تا پایان 
اسفندماه سال ۱۴۰۲ آموزشهای مهارتی کسب 

نموده اند.
سرپرست اداره کل آموزش فنی و حرفه ای ایلام 
گفت: در راستای توانمندسازی و تربیت نیروی 
ماهر صنایع نفت و گاز، همزمان در ۸ شهرستان 
اســتان باظرفیت ۲۰۰ نفر در رشته های برق 
صنعتی، جوش، ابزار دقیق ولوله کشی صنعتی 

دوره  های مهارتی درحال برگزاری است.
رئیسی ادامه داد: ۳۰۰نفر از جوانان جویای کار 
بنابر تقاضای شرکت ملی نفت تا پایان اسفندماه 

سال ۱۴۰۲ آموزشهای مهارتی کسب نموده اند.
وی با اشــاره بــه اینکــه توجه بیشــتر به امر 
آموزش های مهارتی موجب ارتقای سطح دانش 
و مهارت نیروی انســانی بنگاه هــای اقتصادی 
می شــود، بیان داشت: رســالت اصلی سازمان 
آموزش فنی  و حرفه ای کشور در توانمندسازی 
اقشار مختلف جامعه از جمله شاغلان صنایع و 
صنوف، ایجاد مراکز آموزش جوار و بین کارگاهی 
در کنار واحدهای تولیدی، صنعتی و خدماتی و 

مهندسی است.
سرپرســت اداره کل آموزش فنــی و حرفه ای 
ایلام تصریح کرد: صیانت از نیروی کار و ارتقای 
مهارت منابع انســانی صنایع و صنوف از طریق 
ایجاد مراکز آموزش جوار کارگاهی و آموزشــی 
ضمن کار محقق می شود و اداره کل آموزش فنی  
و حرفه ای اســتان، برای آموزش صحیح نیروی 
کار و ارتقای مهارت شــاغلان آمادگی توسعه 
 آموزش های مهارتی در صنایع و صنوف سراسر 

استان را دارد.

اخبار

فاطمه کریمی/خبرنگار: شــرکت بهره برداری نفت و گاز غرب و دانشگاه آزاد اسلامی 
کرمانشاه تفاهمنامه همکاری علمی و پژوهشی امضا کردند.

در دیــدار مهندس محمــود نصیری مدیــر عامل شــرکت بهره بــرداری نفت و گاز 
غرب و دکتر افشــین غنی زاده رئیس دانشــگاه آزاد اسلامی کرمانشــاه تفاهمنامه 
 همکاری های علمی و پژوهشی با هدف بهره گیری از دانش و تکنولوژی نوین و هوشمند

 امضا شد.
ایــن تفاهمنامــه که نتیجــه پیگیــری و تلاش های مســتمر طرفین اســت گامی 
مهــم در راه توســعه پایــدار صنایــع نفتــی و بیانگــر اهتمــام و جدیــت صنعت 

 نفــت و دانشــگاه در راســتای ایفــای مســئولیت های اجتماعــی در غــرب 
کشور است.

از جمله اهداف کلیدی این تفاهم نامه توســعه صنایع و میادین نفت و گاز با استفاده از 
دانش و و تکنولوژی نوین و هوش مصنوعی در جهت بهره برداری بهینه از منابع نفتی و 

گازی و حفاظت از محیط زیست است.
توســعه پایدار صنایع نفــت و گاز بر پایــه هم افزایــی تخصص ها نــوآوری و تعامل 
 متقابل اســتوار بوده و زمینه و موجبات شــکوفایی اقتصادی و اجتماعی منطقه غرب 

را فراهم می نماید.

ابتکار تحقیقاتی، توسعه مشترک و استراتژیک و ترویج نوآوری در مهندسی غیرمتعارف

استان ها
News kasbokar@gmail.com
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 کسب و کار

تبليغات 
خلاق

روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

رهبري منابع انساني
»من به نيروي كار، به ويژه جوانان توصيه مي كنم كه كار را براي ياد گرفتن، نه 
پول درآوردن، بخواهند. نخست برای آموزش و پرورش خود سرمايه گذاري 
كنيد، در اين دنيا تنها دارايي مغز ماست. امروزه در سايه تغييرات پرشتاب 
و فراوان، آنچه مي دانيد اهميت ندارد زيرا دانســته ها زود كهنه مي شــوند. 
شــتاب يادگيري تازه ها مهم است. بســياري از مردم به برد نمي رسند زيرا 
از باخت مي ترسند. افراد هوشمند كســاني را به استخدام درمي آورند كه از 
خودشان هوشمندترند. شكست، برندگان را به هيجان وامي دارد و بازندگان 
را به شكست مي كشاند. فرزندان ما نمي توانند با قانون هاي پيشين به بازي 
بپردازند، خيلي خطرناك است. در دنياي كنوني كه سخت رو به دگرگوني 
دارد، پدران و مادران بايد به انديشه هاي نو و دليرانه روي خوش نشان دهند.« 
اينها سخنان رابرت كيوساكي، نويســنده و سرمايه گذار موفق و مشهور اين 
روزهاي جهان است. وي معتقد اســت براي موفقيت مالي در دنياي امروز، 
ما نيازمند انديشــه هاي نويني هســتيم كه در اين كتاب عرضه مي شوند. 
فروش بسيار بالاي كتاب هاي كيوساكي نشان از كاربردي بودن آموزه هاي 
او دارد. كتاب »باباي دارا، باباي ندار« نوشــته رابرت كيوســاكي و شارون 
 لچتر با ترجمه عبدالرضا رضايي نژاد توســط ســازمان فرهنگي فرا منتشر

 شده است. 

معرفي كتاب

خودشيفته ها اســتاد القاي احساس هســتند. آنها براي رابطه تان 
مجموعه اي از قواعد را وضع مي كنند كه شــامل حال خودشــان 
نمي شود. در ادامه ۸ نشــانه از رابطه داشتن با يك خودشيفته آمده 

است: 

۱. تغيير عقيده تان از نظر او بي احترامي است 
  »تو گفتي ســاعت ۶ به ســينما مي روي اما حالا مي گويي ساعت

 ۸ مي روي. چطور مي تواني به اين راحتي برنامه ها را عوض كني؟« 
چون شما يك چيز شگفت انگيز به نام قدرت اختيار داريد. انسان ها 
حق دارند در هــر زماني و به هر دليلي تغييــر عقيده بدهند. وقتي 
عقيده تان را درباره چيزي تغيير مي دهيد، باعث مي شويد خودشيفته 
احساس كند سلطه خودش را از دســت داده است. خودشيفته ها 
سعي مي كنند با حربه ســكوت، القاي احســاس گناه  و پديده اي 
 به نام چراغ گاز ســلطه خود را بازيابند. درباره چــراغ گاز در ادامه

 خواهيد خواند. 

۲. مصرانه چيزي را كه گفته يا كاري را كه كرده است، 
انكار مي كند و باعث مي شود با خودتان بينديشيد در حال 

ديوانه شدن هستيد 
حاضر هستيد قسم بخوريد خودشيفته به شــما گفته است امروز 
جان را از مدرسه به خانه مي رساند. در واقع، اين را ۲ بار با او هماهنگ 
كرده ايد اما حالا خودشــيفته مي گويد هرگز چنين چيزي به شما 
نگفته است. ممكن است با خودتان فكر كنيد شايد من فقط خيال 

كرده ام. كم كم برداشت خودتان از واقعيت را زير سوال مي بريد. 
حتي اگر مدرك مستدلي داريد كه خودشيفته چيزي را گفته يا كاري 
را انجام داده است، به شما مي گويد اشتباه فهميده ايد، يا گستاخانه 
دروغ مي گويد و ادعا مي كند هرگز چنين چيزي نبوده است. يكي 
از روش هاي خودشيفته براي سلطه يافتن اين است كه شما را وادار 
مي كند دائم به سلامت عقلي خود شك كنيد. براي سلطه يافتن بر 

شما چه راهي بهتر از اين است كه به شــما القا كند )يا صراحتا 
بگويد( ديوانه هستيد. اين پديده انكار يا تغيير حقيقت چراغ 
گاز ناميده مي شود و يكي از نشانه هاي يك خودشيفته است. 
اين اسم از فيلمي درســال ۱۹۴۴ به نام چراغ گاز گرفته شده 
است كه در آن يك مرد ذهن همسرش را دستكاري مي كند 
تا او فكر كند در حال ديوانه شــدن است. يكي از روش هاي او 

كم كردن نور چراغ و سپس زياد كردن آن در خانه است. وقتي 
همســرش درباره تغيير ميزان نور با آن مرد حرف مي زند، او ادعا 

مي كند نمي داند همسرش از چه حرف مي زند. 

۳. در نظر ديگران خوشرو و خوش برخورد 
است

خودشيفته ها دوست دارند خوب به نظر برسند و 
رفتاري داشته باشند كه خوب پنداشته مي شود. با 

اين حال،  پشت درهاي بسته داستان چيز ديگري 
است. احســاس مي كنيد اصلا شــخصيت واقعي فردي 
را كه بــا او زندگي مي كنيد، نمي شناســيد. در مشــاوره 
خانواده، حتي ممكن است مشاور نپذيرد او همان فردي 

است كه شما مي گوييد. به ياد داشته  باشيد، 
 خودشــيفته ها اســتاد بازي دادن 

هستند. 

۴. اگر او را ترك كنيد دوباره شــما را به سوي خودش 
مي كشد 

بيشترين ترس خودشيفته اين است كه بفهمد او را ترك كرده ايد. 
خودشيفته توجه مي خواهد، اينكه توجه مثبت باشد يا توجه منفي 
اهميتي ندارد. خودشيفته از حربه سكوت استفاده مي كند تا در رابطه 
سلطه داشته باشد. اگر سعي كنيد با خودشيفته ارتباط برقرار كنيد 
يا نشان دهيد از حربه سكوت ناراحت هستيد، توجه مورد نيازشان را 
دريافت مي كنند. اگر به حربه سكوت بي توجهي كنيد، خودشيفته 
سعي مي كند شما را دوباره به سوي خودش بكشد. گاهي به اين روش 
»مكش« مي گويند، مثل يك جاروبرقي. خودشيفته به قدري قوي 
عمل مي كند كه شما اكنون دوباره به همان روال رابطه بازگشته ايد. 
يك تجديد ديدار شاد با يك فوران خشم جايگزين مي شود كه حتي 

از قبل هم شديدتر است. 

۵. خودشيفته صرفه جو نيســت، خسيس است، مگر 
اينكه براي خودش چيزي بخرد 

خودشــيفته به شــما مي گويد امســال آنقدر پول ندارد كه هديه 
خوبي براي تولدتان بخرد. بعدا مي بينيــد يك بغل لباس جديد در 
كمدش است. وقتي با هم براي تفريح بيرون مي رويد از شما انتظار 
دارد هزينه ها را بپردازيد و اگر نپردازيد، احساس گناه را به شما القا 
مي كند و از تمام دفعاتي كه هزينه يك فعاليت را پرداخته اســت با 
شما حرف مي زند. دوباره با بي ميلي كيف پول تان را بيرون مي آوريد، 

چون نمي خواهيد با عواقب بدي كه مي دانيد در پي مقابله با 
خودشيفته وجود دارد سر و كار داشته باشيد. 

۶. هدايايي به شما مي دهد كه حيرت 
مي كنيد

خودشــيفته  براي تولدتان هديه اي به 
شما مي دهد كه هيچ ربطي 
به علايق تان ندارد. در واقع، 
هديه اي كه به شما مي دهد 
آنقدر بي ربط اســت كه با 
خودتان فكر مي كنيد 
شــايد هديه تان با 
هديه فــرد ديگري 
اشتباه شده است. 
انگار آن هديه چيزي 
اســت كه بدون فكر از 
قفسه فروشگاه برداشته 
شده است. اين هدايا را 
وقتي به شما مي دهد 
 كــه جــز خودتان 
دو نفر كســي در 

خانه نيست. اگر در حضور ديگران هديه اي به شما بدهد، شايد يك 
هديه گران قيمت باشد كه مي دانيد در وسع هيچ يك از شما دو نفر 
نيست. به ياد داشته  باشيد خودشيفته دوست دارد در مقابل ديگران 

خوب ديده شود. 

۷. تعطيلات تان معمولا خراب مي شود
انگار همسرتان وقتي با شماســت واقعا ناراحت است يا درست قبل 
از تعطيلات مهم مثل كريســمس، غيبش مي زند. حتي نمي توانيد 
به ياد بياوريد دعوا سر چه موضوعي بوده اما يك دعوای بزرگ بوده 
است. در ذهن تان بارها و بارها مرور مي كنيد چه كاري كرده ايد كه 
باعث ناراحتي خودشيفته شده ايد. حقيقت اين است كه ممكن است 
اصلا هيچ كاري نكرده باشيد. خودشيفته ها از اينكه تمركزتان روي 
آنها نباشد، نفرت دارند، شــما واقعا به خاطر مهماني هاي مربوط به 
تعطيلات در محل كارتان و سازمان هاي اجتماعي تان مشغله زيادي 
داشته ايد )كه بايد داشته باشيد.( همچنين خودشيفته با اين موضوع 
كه همسرش، مستقل از او شاد باشد، مشكل دارد. براي همين، اكنون 
در تعطيلات با خودتان فكر مي كنيد خودشــيفته كجا رفته است و 

خودتان را به خاطر آن آزار مي دهيد. 

۸. به همه مي گويد شما واقعا ديوانه هستيد
به ياد بياوريد خودشيفته به شما گفته بود همسر قبلي اش واقعا ديوانه 
بوده است و عاقبت با فردي باثبات )يعني شما(رو به رو  
هستند. حالا از طريق دوستان و اقوام پي مي بريد 
همســر ســابق تان به همه مي گويد شما 
ديوانه هســتيد و از آنجا كه همه او را 
خوشرو مي پندارند )مورد ۳ را در بالا 
ببينيد(، نگران هستيد اين آدم ها 
حرف هاي خودشيفته را درباره 
شما باور كنند. حتي ممكن 
اســت دوســتان يا اقوامي 
داشته باشــيد كــه طرف 
خودشيفته را مي گيرند. 
متوجــه مي شــويد آن 
آدم ها به هــر نحو ديگر 
واقعــا نمي خواهنــد با 
شما باشــند. دوستان 
واقعي تــان حقيقت را 

مي دانند. 
احتمال بروز اين رفتار ناشي 
از خودشيفتگي بعد از يك 
دعوا يا بعد از پايان رابطه تان 

بيشتر مي شود. 
منبع: . سايكولوژي تودي
 ترجمه: بازده

۸ نشانه واقعي كه با يك خودشيفته روبه رو  هستيد 

چرا در سازمان ها اختلاف به 
وجود مي آيد؟

در مواردی اختلافات بسياري ميان مديران 
 با هم و كاركنان با سازمان، باعث از بين رفتن

 كســب و كاري موفق مي شود و هميشه اين 
ســوال برايم مطرح بود كه چرا اين اتفاق رخ 
مي دهد؟ چرا در كشور ما، ديدن سازماني با 

قدمت چند ده ساله تا اين حد عجيب است؟
چند وقت پيش يك مدير قديمي اين سوال 

را از من پرسيد.
 او به تازگــي با يك بحــران بــزرگ از اين 
جنس در ســازمانش مواجه شــده بود. من 
بــراي وي توضيــح دادم كه اين مشــكل 
 معمولا براساس مشــكلات دروني سازمان

 رخ مي دهد نه براســاس مســائل تاثيرگذار 
بيروني. چيزهايي شبيه اينها: 

با هم حرف نمي زنيم: مشكلات و اختلافات 
كاري و حتي شــخصي، طبيعي  اند و حدي 
از تعارض هم براي رشــد و پيشرفت فردي 
و سازماني لازم اســت اما وقتي كه حرف ها 
در دل مي ماند و گفته نمي شــود، به تدريج 
زخم شان كهنه مي شــود و زخم هاي كهنه، 

هميشه خطرنا ك اند.
انتظارات مــان از يكديگر همســطح 
نيستند: بخشــي از اين مشكل، البته ريشه 
در حرف نزدن هاي ما دارد اما بسياري از اين 
انتظارات هم با معيار منطــق و علم و تجربه 
سازگار نيستند. كافي است كمي از انتظارات 
احساسي فاصله بگيريم و تلاش كنيم اندكي 
منطقي به دنيا و ســازمان محل كارمان نگاه 

كنيم. 
توزيع منافع در سازمان عادلانه نيست 
يا آدم ها درباره آن توجيه نيستند: اولي 
كه بديهي اســت اما دومي به نظرم مشــكل 
شــايعي اســت كه خيلي هم بــه آن توجه 
نمي شود. متاســفانه اغلب ما توجيه نيستيم 
كه حق هر كســي در ســازمان چقدر است، 
در درجه اول براســاس شايســتگي هاي او، 
كار و عملكردش در سازمان تعيين مي شود 
 و نه مقايســه با ديگــران و مخصوصا مالكان

 كسب و كار. 

اورژانس كسب و كار مهارت

با توســعه روز افزون تجــارت در ميــان ملت ها و 
گستردگي روابط تجاري درون مرزها، نياز به وجود 
مجموعه اي از اعتمادهاي دوطرفه براي پيشــبرد 
تجــارت بين الملل در فضاي گســترده تر - و حتي 
تجارت هاي كوچك تر در فضاهــاي درون مرزی- 
به خوبي احساس مي شود. در دهكده جهاني امروز، 
حصول اعتماد براي طرفين يك تجارت به سادگي 
امكان پذير نخواهد بود و اين در حاليست كه از طرفي 
بدون حصول اين اعتماد هم نمي تــوان به تجارت 
پرداخت زيرا فروشنده بايد به نحوي اعتماد خريدار را 
براي تحويل دادن كالا و خريدار نيز اعتماد فروشنده 

را براي پرداخت هزينه كالا جلب كند. 
حقوقدانان براي جلوگيري از تضييع حق هر كدام از 

طرفين تجارت، اقدام به تنظيم قراردادهايي مي كنند 
كه نفع هر دو طرف در آن به طور كامل رعايت شود و در 
صورت تضييع حق هر كدام از طرفين قرارداد توسط 
طرف ديگر، ضمانت اجراهايي در قرارداد ذكر مي شود 
كه در راستاي حصول اعتماد براي هر دو طرف باشد. 

گاهي تصور مي شود كه تنظيم و انعقاد قرارداد 
فقط براي زماني است كه دو طرف قرارداد 
همديگــر را نمي شناســند. در صورتي 
كه فلســفه تنظيم قرارداد، پيشگيري 

از ســوءتفاهم، مشخص شــدن محدوده 
مسئوليت ها، سند تعهد، اعتماد دوطرفه و بسياري 
از مسائل پيش بيني نشده در كسب و كارها به ويژه 

كسب و كارهاي سنتي و خرده فروشي است. 

قراردادهاي تجاري

اضافه كاري خوب است يا بد؟ 
امــروزه اضافــه كاري به عنــوان يكي از 
موضوعــات قابــل توجــه در مديريت 
منابع انســاني، فكر برخي از پژوهشگران 
دانشگاهي و ســازماني را به خود مشغول 
كرده اســت. اينكه اضافه كاري تا چه حد 
مفيد اســت و آيا روش اســتفاده از آن با 
ماهيت اين ابزار مديريتي سازگاري دارد 
يا خير، از سوالاتي است كه اين پژوهشگران به دنبال پاسخ آن هستند. آنها 
معتقدند استفاده از اضافه كاري به عنوان يكي از ابزارهاي مديريت منابع 

انساني در حداقل ۳حالت زير مجاز است: 
- روشي براي افزايش اســتفاده كارآمد از دارايي هاي ســرمايه اي مانند 

تجهيزات و تاسيسات
- واكنش سريع به حجم كار در مقابل نيازهاي موقت به منابع انساني 

- عدم امكان پيش بيني مدت انجام كار و در نتيجــه جبران آن از طريق 
اضافه كاري  

علاوه بر وضعيت هاي فوق، در ســازمان هاي ايراني يكــي ديگر از دلايل 
متداول اضافه كار كه مانوس تر است، غيبت همكاران يا كمبود نيرو است. 

نكته مهمي كه در اضافه كاري بايد مورد توجه قرار گيرد )كه معمولا قرار 
نمي گيرد ( طراحي و تدوين شاخص هاي بهره وري به اين منظور است كه 
چه ميزان كار در ساعات عادي قابل انجام اســت و چه ميزان در ساعات 
اضافه كاري. فقدان اينگونه شــاخص ها توانايي مديران را در تشــخيص 

مشكلات كارايي و نظارت بر انجام اضافه كاري كاهش مي دهد. 
آنچه مسلم است اين اســت كه بايد نياز به اضافه كاري پيش بيني شده و 
طرح هايي براي آن وجود داشته باشــد. همچنين از عدم سوءاستفاده از 
اضافه كار بايد اطمينان حاصل كرد و دست آخر اينكه اطلاعات مربوط به 
هزينه ها و توجيه اضافه كاري بايد از طريق يك سيستم اطلاعات مديريت 

همواره در دسترس باشد. 
نظرشــما درباره اضافه كاري چيســت؟ آيا به خاطر نياز مــادي و جبران 
كسورات از اضافه كار اســتفاده مي كنيد؟ آيا پرداخت پاداش تحت عنوان 

اضافه كاري را كه در برخي سازمان ها شايع است، درست مي دانيد؟

خلاقيت در گروه
زماني كه ما انســان ها در يك گــروه قرار 
مي گيريــم، ســاير انســان ها به شــكل 
شگفت آوري قدرت تاثيرگذاري بر ما را دارند. 
گروه ها مي توانند خلاقيت ما را از بين ببرند، 
ما را به كار بيشــتر جذب كنند، به ما امكان 
كمتر كردن وظايف مان را بدهند، تصميمات 
ما را منحرف كنند و ما را از ســخن گفتن 

بازدارند. 
كليدهاي درك رفتار آدمي 

 زندگي ما به عنوان شهروند، به عنوان كارمند، به عنوان دوست و...   در مطالعه 
روانشناسي گروه ها نهفته است اما رابطه كار گروهي و خلاقيت چيست؟

خلاقيت پرورش دهنده رشــد اقتصادي اســت، نوآوري هــاي هنرمندانه و 
پيشرفت هاي فناورانه عوامل اصلي حركت رو به رشد جوامع انساني هستند. 
اگرچه گروه ها اگر بد سازماندهي شوند، مي توانند آرزوهاي بزرگ را نابود سازند. 
روانشناسان مدت هاست مي دانند كه اجراي »توفان فكري« جاده اي مطمئن 
به سوي كاهش پديد آمدن ايده هاي تازه و نوآوري ها نسبت به زماني است كه 
به تنهايي كار مي كنيم. در گروه ها ما تنبلي مي كنيم، احساس نگراني داريم و 
ايده هاي شخصي مان را خيلي زود وقتي داريم به حرف ديگران گوش مي دهيم، 
فراموش مي كنيم.اين موضوع نشان مي دهد كه گروه ها در ارزيابي ايده ها نسبت 
به ايجاد آنها بهترند. بنابراين با وجود عمر طولاني توفان فكري، اين ابزار بهتر 

است براي هدف اصلي ايجاد آن به كار گرفته نشود. 
حتي وقتي ما به صورت فيزيكــي از گروه هاي مان فاصله داريم، آنها همچنان 
مي توانند با استانداردهاي نامناســبي كه به اعضاي خود تحميل مي كنند، از 
خلاقيت جلوگيري كنند. چيزي كه روانشناســان از آن بــا عنوان »نرُم هاي 
گروهي« ياد مي كنند، مي تواند خلاقيت را با بازتعريف آن تحت عنوان هماهنگي 
محض با گروه از بين ببرد. اتفاقي نيست كه برخي از بزرگ ترين پيشرفت ها در 
تاريخ علم توسط كساني ايجاد شــده اند كه خارج از فضاي تفكر معمول كار 

يادداشت مدير

خلاقيت 


